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Ciepło, cieplej, wiosna!
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18 1910 1048 2782 9908 8260 0002 RADIO EM KIELCE

25-333 KIELCE UL. SIENKIEWICZA 2RADIO EM KIELCE
25-333 KIELCE 
UL. SIENKIEWICZA 2

Drogi Czytelniku, 
jeżeli ważna jest dla Ciebie nasza działalność i prowadzone przez nas media: Radio eM Kielce i Tygodnik eM, który od 15 lat trafia bezpłatnie

do tysięcy odbiorców, możesz docenić naszą misję, wspierając nas i wpłacając darowiznę na konto: RADIO EM KIELCE, 25-333 KIELCE, UL. SIENKIEWICZA 2,  

18 1910 1048 2782 9908 8260 0002.
Za każdy gest życzliwości Dziękujemy!

Zespół Radia eM i Tygodnika eM

DAROWIZNA NA CELE KULTU RELIGIJNEGO

 tel. 601 819 879  reklama@em.kielce.pl    www.em.kielce.pl

Skuteczna reklama

Więcej za mniej
reklama w niskiej cenie

Zapytaj o ofertę dla Ciebie

Ponad 200 punktów dystrybucji
to większa skuteczność reklamy

 

Największa bezpłatna 
gazeta w naszym regionie
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Wydawca: 
Radio eM Kielce 
Kielce 107,9 FM 
Busko-Zdrój 91,8 FM 
Święty Krzyż 91,3 FM 
Włoszczowa 94,4 FM 

Biskup z niewidomymi
O dziele misyjnym, ewangelizacji i swojej ostat-
niej wizycie w Papui-Nowej Gwinei opowiadał 
na spotkaniu z osobami niewidomymi Biskup 

Jedna wiara, wiele dróg 
Wielkimi krokami zbliżają się Święta Wielkanocne. W trakcie Wielkiego Postu uczestniczymy 
w rekolekcjach, a także nabożeństwach, między innymi Drodze Krzyżowej. W najbliższych dniach 
będziemy mogli wziąć udział w jej niecodziennych wersjach. Wspólnota Domowego Kościoła za-
prasza na Drogę Krzyżową na Karczówkę. Wierni zgromadzą się w piątek (22 marca) o godzinie 
17 w kościele Niepokalanego Serca NMP przy ul. Urzędniczej. W nocy z 22 na 23 marca odbędzie 
się Ekstremalna Droga Krzyżowa. Nabożeństwo rozpocznie się w kościele św. Franciszka z Asyżu 
w Kielcach, a także św. Brata Alberta w Busku-Zdroju. Z kolei w Wielki Wtorek (26 marca) o 19 
sprzed kościoła św. Wojciecha w Kielcach wyruszy kolejna Droga Krzyżowa ulicami Kielc.  /łc/

ZAPRASZAMYZAPRASZAMY
Od poniedziałku Od poniedziałku 

do piątku w godzinach do piątku w godzinach 
7.00 – 21.007.00 – 21.00

w soboty 7.00 – 14.00w soboty 7.00 – 14.00

OKRĘGOWA OKRĘGOWA 
STACJA KONTROLI STACJA KONTROLI 

POJAZDÓWPOJAZDÓW  

HOLOWANIE  HOLOWANIE  
POJAZDÓW 24 h POJAZDÓW 24 h 

powyżej 3,5 tpowyżej 3,5 t
Kielce, ul. Jagiellońska 92Kielce, ul. Jagiellońska 92

Tel. 41 345 76 25, 41 201 41 10 wew. 241Tel. 41 345 76 25, 41 201 41 10 wew. 241
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Kielecki Jan Piotrowski. Spotkanie odbyło się 
w siedzibie Koła Kielce Polskiego Związku Nie-
widomych przy ulicy Bukowej 10. – Od lat śro-
dowisko niewidomych w Kielcach jest mi bardzo 
drogie. Cieszę się, że mogę opowiedzieć o moich 
podróżach, które odbyłem – mówił w rozmowie 
z Radiem eM Kielce Pasterz naszej diecezji. Przy-
pomnijmy, że w Papui-Nowej Gwinei biskup Jan 
Piotrowski, przewodniczący Komisji Konferencji 
Episkopatu Polski ds. misji, przebywał przez dru-
gą połowę lutego. Z tego kraju Biskup Kielecki 
przywiózł wspaniałe pamiątki.  /mł/

Następny
 

reklama

 Zapraszamy tel. 534-222-122; www.koldrex.pl

Usługi 
szycia kołder i poduszek 
z pierzyn Klienta

Pranie pierza
Sprzedaż 
puchowych kołder, poduszek

Tanio!

24 marca 

Zapraszamy do lektury!
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Atomowe Świętokrzyskie?
Ekologiczna i tania energia, milionowe wpły-
wy do budżetu, rozwój infrastruktury w regio-
nie i zwiększone nakłady na badania naukowe 
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WSzZ z nowym blokiem
Cztery firmy są zainteresowane wybudowa-
niem Centralnego Bloku Operacyjnego w Wo-
jewódzkim Szpitalu Zespolonym w Kielcach. 
Najdroższa z złożonych ofert opiewa na ponad 
140 milionów złotych. W miejscu, w którym 
obecnie znajduje się lądowisko dla helikop-
terów, powstanie budynek o powierzchni 4,5 
tysiąca metrów kwadratowych. Znajdzie się 
w nim między innymi dziewięć sal operacyj-

Ćwierć wieku w NATO
12 marca minęło 25 lat od przystąpienia Polski 
do Paktu Północnoatlantyckiego (NATO). Z tej 
okazji we wtorek w jednostce na kieleckiej 
Bukówce odbył się uroczysty apel wojskowy. 
Jak mówi podpułkownik Krzysztof Orzech, za-

stępca komendanta Centrum Przygotowań do 
Misji Zagranicznych w Kielcach, w ramach mi-
sji NATO żołnierze z Bukówki stacjonują m.in. 
w Kosowie,  Libanie i Hiszpanii. Jaki jest cel 
tych misji zagranicznych? – Przede wszystkim 
utrzymanie pokoju, a także - zgodnie z nową 
doktryną Sojuszu - odstraszanie i obrona ca-
łego terytorium traktatowego NATO. Nasi żoł-
nierze są wizytówką sił zbrojnych RP. To am-
basadorzy naszego państwa poza granicami 
kraju – ocenia. Major Mariusz Migoń, weteran 
dziewięciu misji zagranicznych, w tym m.in. 
w Iraku, Afganistanie i Kosowie. Podkreśla on, 
że współpraca wojskowa w ramach NATO stoi 
na bardzo wysokim poziomie.  /mk/

Miejskie Przedsiębiorstwo Komunikacji Sp. z o.o. w Kielcach, ul. Jagiellońska 92
OFERUJEMY:
wymianę opon w profesjonalnych montażowniach
sprzedaż opon do wszystkich typów pojazdów samochodowych
prostowanie, piaskowanie i malowanie felg aluminiowych i stalowych
naprawę ogumienia materiałami o najwyższej jakości
pompowanie kół azotem
komputerowe wyważanie kół na najnowocześniejszych urządzeniach
sezonową przechowalnię ogumienia i kół
Od poniedziałku do piątku w godzinach 8.00 – 16.00, sobota 8.00 – 15.00
Tel. 41 201 41 10 w. 325, 41 201 41 75Tel. 41 201 41 10 w. 325, 41 201 41 75
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Czy to już wszyscy?
Kolejną osobą, która ogłosiła swój start w wy-
borach na urząd prezydenta stolicy wojewódz-
twa świętokrzyskiego jest Agata Marjańska. 
Wystartuje ona z list komitetu „Razem dla Kielc”. 
Ugrupowaniu udało się skompletować listy we 
wszystkich okręgach. Ich program wyborczy za-
warty jest w dziesięciu punktach, a wśród po-
stulatów znajduje się między innymi aktywne 
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– to mają być potencjalne efekty powstania 
małych reaktorów jądrowych, które mogłyby 
pojawić się również w województwie świę-
tokrzyskim. W tej sprawie Świętokrzyska Gru-
pa Przemysłowa „Industria” porozumiała się 
z brytyjskim Rolls-Royce’m. Teraz analizowane 
są 22 lokalizacje w całym kraju. Budowa oraz 
rozruch małej modułowej elektrowni jądrowej 
trwa około pięć lat. Prace przygotowawcze 
to kolejne dwa lata. Docelowo zatrudnienie 
w jednej elektrowni może zyskać około 300 
osób.  /mł/

Rekordowy Agrotech
Targi Agrotech od lat cieszą się ogromnym 
zainteresowaniem i nie zmieniły tego nawet 

tegoroczne strajki rolników. Podczas ostatniej 
edycji imprezy pobity został również rekord od-
wiedzających. Tych było 71 tysięcy, czyli o dwa 
tysiące więcej niż przed rokiem. Targom Kielce 
udało się też zgromadzić większą liczbę wy-
stawców. – Było ich 520, czyli o 70 więcej niż 
w 2023 roku – mówi Andrzej Mochoń, prezes 
TK. Przypomnijmy, że Agrotech trwał od 8 do 
10 marca. Imprezę odwiedził między innymi 
minister rolnictwa Czesław Siekierski, który 
dyskutował ze zgromadzonymi na miejscu pro-
ducentami żywności.  /mp/

Zielono nam
Bez opóźnień przebiegają prace związane 
z realizacją projektu „zielonej rewitalizacji śród-
mieścia Kielc”. Roboty przy inwestycji, która 
m.in. diametralnie zmieni wygląd Rynku, mają 
zakończyć się już w kwietniu. – Nie mamy żad-

nych. W obiekcie będzie działał również od-
dział intensywnej terapii anestezjologicznej, 
a ponadto pracownie diagnostyczne i labo-
ratoria. Blok zostanie wybudowany w ciągu 
dwóch najbliższych lat.  /mp/

nych zgłoszeń od wykonawcy, aby pojawiły 
się okoliczności, które mogłyby spowodować 
wydłużenie realizacji terminu. Już wiosną, 
w kwietniu, prace zostaną zakończone, a po 
dokonaniu odbiorów mieszkańcy będą mogli 
w pełni cieszyć się zmodernizowaną prze-
strzenią w centrum miasta – informuje Marcin 
Januchta, rzecznik prezydenta Kielc. Obecnie 
intensywnie przebudowywana jest m.in. głów-
na płyta Rynku. W pobliżu Ratusza montowane 
są systemy nawadniające dla roślin i drzew, 
które pojawią się w tym miejscu.  /mk/
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ZWROT PODATKU Z ZAGRANICY, 
PIT-y , KOREKTY KINDERGELD 

ZASIŁKI NA DZIECI

 SIS Kancelaria Prawno-Finansowa 
25-334 Kielce, ul. Winnicka 24, tel.: 41 249 57 83

 www.zwrotpodatkusis.pl

ROZLICZENIA Z ZAGRANICZNYMI 
URZĘDAMI SKARBOWYMI

reklama

reklama

Tygodnik eM

Pomóżmy koncertowo
Pod koniec stycznia pani Dorocie, rekwizytorce 
z wieloletnim doświadczeniem pracy w Teatrze 
Stefana Żeromskiego, spłonął dom. – Straciła 
dorobek, ale na szczęście uratowała życie. Te-
raz potrzebuje wsparcia, by zacząć od nowa. 
Bardzo chcemy pomóc naszej koleżance. Uzna-
liśmy, że nie będzie ku temu lepszej okazji niż 
Międzynarodowy Dzień Teatru (przypadający 
rokrocznie 27 marca), którego ideą jest łączenie 
ludzi poprzez teatr – mówi Paulina Drozdowska, 
rzecznik prasowy teatru. Pracownicy postanowili 
zorganizować koncert charytatywny z udziałem 
aktorów, podczas którego odbędzie się licytacja 
„Pomóżmy Dorocie, której spłonął dom”. Wyda-
rzenie odbędzie się 27 marca w tymczasowej 
siedzibie Teatru. Początek o 18.  /łc/

Stypendia od województwa
Juniorzy młodsi i starsi będą mogli liczyć na 
specjalne stypendium – zapowiedział Andrzej 
Bętkowski, marszałek województwa świętokrzy-
skiego. Nabór już ruszył i potrwa do 31 mar-
ca. Wsparcie obejmuje sportowców dyscyplin 
olimpijskich, reprezentujących kluby z naszego 
regionu. – Do otrzymania stypendium kwali-
fikuje uczestnictwo w Igrzyskach Olimpijskich 
lub Paraolimpijskich, zajęcie miejsca od 1 do 8 
w mistrzostwach świata lub Europy, zdobycie 
mistrzostwa Polski. Pomoc jest także przyznawa-

Błogosławieni wśród nas
W sobotę (16 marca) w diecezji kieleckiej roz-
poczęła się peregrynacja relikwii błogosławio-
nej rodziny Ulmów. Dzisiaj (17 marca) zostaną 
one przetransportowane do Sanktuarium Matki 
Bożej Miłosierdzia w Piekoszowie. W kolejnych 
dniach będziemy się przy nich modlić w: Sanktu-
arium Matki Bożej Opiekunki Rodzin we Włosz-
czowie (18-19 marca), Sanktuarium św. Józefa 

Auchan w Koronie
Na ten moment czekało wielu klientów kielec-
kiej Galerii Korona: otwarty został sklep wielo-
branżowy Auchan. Znajduje się on na poziomie 
0. Sklep jest czynny od godziny 9 do 21 w po-
niedziałek, a w niedziele handlowe od 10 do 
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Wysoka jakość Wysoka jakość 
w najlepszej ceniew najlepszej cenie

OKNA•DRZWI•ROLETKI•BRAMYOKNA•DRZWI•ROLETKI•BRAMY

Kielce ul. Wspólna 6, tel. 515 015 563, biuro@abe.kielce.pl;  www.abe.kielce.pl

pozyskiwanie inwestorów, remonty ulic i chod-
ników oraz budowa parkingów. Przypomnijmy, 
że pozostali kandydaci na urząd prezydenta 
to: Maciej Bursztein, Marcin Chłodnicki, Adam 
Cyrański, Marcin Stępniewski, Kamil Suchański 
i Agata Wojda.  /mp/

20. – Bardzo się cieszę, że taki punkt się poja-
wił, bo teraz nie muszę robić zakupów spożyw-
czych poza galerią. To ułatwia sprawę, a poza 
tym i tak kupowałam żywność i inne artykułu 
w Auchan. Teraz mam go pod ręką – mówi pani 
Maria. W sklepie można kupić zarówno żyw-
ność, jak i środki czystości oraz produkty dla 
zwierząt.  /mł/

Opiekuna Rodziny w Kielcach (19-20), kościele 
św. Brata Alberta Chmielowskiego w Busku-
-Zdroju (20-21), Bazylice Grobu Bożego w Mie-
chowie (21-22) oraz Sanktuarium Matki Bożej 
Różańcowej w Smardzowicach (22-23).  /łc/

Musical powraca
W niedzielę (24 marca) i poniedziałek (25 mar-
ca) na Dużej Scenie KCK obejrzymy musical 
„Łaszczyńscy w służbie ludzkości”. Jego fabuła 
zbudowana jest wokół postaci braci – twórców 
pierwszego polskiego patentu, właścicieli kopal-
ni w Miedziance. Łaszczyńscy wynaleźli i opa-
tentowali proces elektrolizy, który w tamtym 

czasie wykorzystywano do pozyskiwania miedzi. 
Celem spektaklu jest przybliżenie sylwetek braci 
i edukacja. Bilety kupimy online oraz w kasach 
KCK. Wygrać je można także na antenie Radia 
eM Kielce.  /łc/

na osobom powołanym do reprezentacji kraju 
lub uczestniczących w zgrupowaniach kadry – 
tłumaczy Tomasz Jamka, członek Zarządu Wo-
jewództwa Świętokrzyskiego. Zgłoszeń mogą 
dokonywać kluby i związki sportowe. Wsparcie 
będzie wypłacane od czerwca do grudnia.  /mł/
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Wysokie temperatury sprawiły, 
że w tym roku przyroda znacznie 
wcześniej zaczęła budzić się do życia. 
Oznaki wiosny obserwują już od kilku 
tygodni leśnicy – wiele roślin weszło 
w fazę kwitnięcia, aktywne stają się 
owady, z ciepłych krain wracają ptakiau
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Ciepło, cieplej, wiosna!
Do innych pierwszych wiosennych roślin, które obserwujemy 
znacznie wcześniej należą pierwiosnki, szafirki, krokusy czy 
narcyzy. Oprócz tego - kosaćce cebulowe, miłki, przylaszczki. 
Choć widok kolorowego płaszcza roślin cieszy oko po zimo-
wych szaro-burych monotoniach, to tak naprawdę… wcale 
nie są to dobre wieści.
- Przyroda potrzebuje nieprzerwanego zimowego spoczyn-
ku. Kilka czy kilkanaście dni wysokich temperatur sprawiło, 
że przyroda odpowiednio zareagowała. Jeśli natomiast nocą 
pojawi się kilkustopniowy mróz, matka Natura może zapłacić 
za swoją zuchwałość – stwierdza leśnik i dodaje, iż żyje ona 
naturalnym rytmem, który w ostatnim czasie został nieco 
zachwiany.

ZWIERZACZKI TEŻ SIĘ BUDZĄ
Choć powinny trwać w zimowym śnie, od kilku tygodni 
wracają do aktywności. Szereg leśnych zwierząt nagrywa się 
już na fotopułapki i głośnymi dźwiękami daje o sobie znać.
- Obserwujemy na przykład borsuki - one zazwyczaj budzą się 
na początku kwietnia, tymczasem już w lutym można było je 
zauważyć. To nietypowe, bo to dość mocno śpiące zwierzęta. 
Każdy, kto wchodzi do lasu może zauważyć płazy i gady, które 
ze swoich kryjówek wydostały się na zewnątrz – mówi Kosin. 
Jak dodaje, część zwierząt rozgląda się już za miejscem do 
rozmnażania. Jeśli chodzi o żaby, to… powinni już na nie 
uważać kierowcy.
 - Podróżując drogami w terenach podmokłych warto zdjąć 
nogę z gazu, by nie rozjeżdżać żab i ropuch. Te zwierzęta bar-
dzo często przecinają nasze trakty, a spotkanie z samochodem 
to dla nich pewna śmierć – mówi Kosin.
Co ciekawe, najłatwiej można jednak wiosnę nie zauważyć, 
a… usłyszeć. Wystarczy spacer do parku czy lasu, by przeko-
nać się, że ptaki zaczęły już swoje wiosenne trele.
- Nie musimy znać się na odgłosach ptaków, by to dostrzec. 
Zdecydowana większość zaczęła już swoim śpiewem sezon 
godowy. Z pewnością zauważymy różnicę, ponieważ zimą 
w lesie jest przeważnie cicho, czasem hałasują jedynie sójki. 
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OKNA I DRZWIOKNA I DRZWI
NA KAŻDĄ KIESZEŃ

Kielce ul. Mielczarskiego 63 
tel. 662 291 099 
a.bednarczyk@abe.kielce.pl; 
www.abe.kielce.pl

Kielce ul. Wspólna 6, 
tel. 515 015 563, tel. 41 366 14 16

biuro@abe.kielce.pl
 www.abe.kielce.pl

Zazwyczaj o tej porze roku mieliśmy przedwiośnie, można 
było spodziewać się przebiśniegów, wawrzynka wilczełyko 
czy kwitnących leszczyn. Teraz paleta, i to nie tylko flory, jest 
znacznie bogatsza. Zobaczyć ją mogą nie tylko znawcy, ale 
wszyscy miłośnicy lasów.

ROŚLIN CO NIEMIARA
To niespotykane, by na przełomie lutego i marca leśne runo 
było już zazielenione – stwierdzają leśnicy. Obecny sezon jest 
jednak bardzo dynamiczny.
- O ile w lutym nie dziwiło obserwowanie kwitnącej leszczyny 
czy wawrzynka wilczełyko, to w ostatnich dniach zauważy-
łem już zawilce, a to są kwiaty typowo wiosenne. Były także 
przylaszczki i podbiały - widać więc przyspieszony o jakieś 
trzy-cztery tygodnie proces kwitnięcia – mówi Paweł Kosin 
z Nadleśnictwa Daleszyce.
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Wraz z wiosną oczywiście śpiew ptaków jest donośny,  teraz 
już go możemy usłyszeć. Znajoma leśnik od wielu lat pro-
wadząca badania skowronków, sprawdzała, kiedy pojawiały 
się w naszych okolicach. Z reguły było to między pierwszym, 
a piętnastym marca. W tym roku zauważyła je już w połowie 
lutego – wyjaśnia Kosin.
Widać i inne gatunki, które wróciły już do Polski. To na przy-
kład gęsi czy żurawie – choć część tych ptaków decyduje się 
na zimowanie w naszym kraju.
- Mamy również informacje, że wracają do nas bociany. Mo-
żemy więc spodziewać się tych pięknych zwierząt już za kilka, 
kilkanaście dni w województwie świętokrzyskim.

NIEKONIECZNIE DOBRZE…
Wcześniejsza wiosna może niestety przynieść i spore straty 
– także dla każdego z nas. Jeśli bowiem poprzemarzają pędy 
roślin i rolnicy odnotują spadek upraw, ceny warzyw będą 
wyższe. Taka aura może być też katastrofalna w skutkach dla 
pszczelarzy.
- Pszczoły są bardzo wrażliwe na przymrozki. Jeżeli one już 
faktycznie obudziły się, a widziałem już latające owady szu-

kające pyłku pszczelego z pierwszych kwitnących kwiatów, to 
mogą być problemy.  Odczują je zwłaszcza osoby hodujące te 
owady, ale i my wszyscy, bo przecież dobre plony z gospodarki 
pasiecznej i rolnej są korzystne dla każdego. Zarówno jeśli 
chodzi o dostępność, jakość i cenę towarów - przypomina 
Paweł Kosin.
Jak zauważa, jeśli temperatura będzie oscylowała w granicach 
zera stopni Celsjusza, przyroda powinna dać radę. 
- Gorzej, gdy pojawi się silniejszy mróz. Nawet śnieg to nie 
problem dla natury, wręcz jest wskazany, ponieważ zwiększa 
depozyt wody w glebie. A przecież woda jest kluczowa dla 
budzącej się przyrody – kwituje Kosin.
Przymrozki sięgające -2 stopni Celsjusza uznaje się za łagodne, 
jednak i one mogą uszkodzić delikatne, dopiero wzrastające 
roślinki. Z kolei przymrozki do -4 stopni są  umiarkowane, 
a te sięgające powyżej -4 stopni Celsjusza mogą powodować 
poważne straty. 

***
Przypominamy, choć pewnie niepotrzebnie: kalendarzową 
wiosnę przywitamy 21 marca. Tego dnia dzień i noc trwają 
dokładnie po 12 godzin. 

reklama

INFORMUJE
Informujemy, że w związku z przebudową skrzyżowania ulic Malików z Batalionów Chłopskich i 
Wystawową zostały wprowadzone zmiany organizacji ruchu. Od środy 13 marca 2024 roku w 

pierwszym etapie prac zamknięty został przejazd fragmentem ulicy Wystawowej.
W związku z powyższym autobusy linii 25 i 102 do odwołania zostaną skierowane w dwie 
strony na objazd ulicami Batalionów Chłopskich i Wystawową. Zmianie ulegają godziny 

odjazdów.
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aktualności

Jak mówi Marcin Chłodnicki, wiceprezydent Kielc, władze 
miasta chcą umożliwić mieszkańcom szybszą przesiadkę na 
rowery, ponieważ wiosna nieco się w tym roku pospieszyła.
- Wiedząc zatem jak bardzo były one popularne, rozmawiamy 
z operatorem, by był w gotowości wcześniej. Jeśli tylko pogoda 
dopisze, jednoślady będą dostępne od 16 marca – zapowiada 
Chłodnicki.
Na terenie Kielc, w ramach usługi roweru miejskiego mamy 
250 dwukołowców. Wśród nich najwięcej jest tradycyjnych 
jednośladów, ale czeka na chętnych również 25 pojazdów ze 
wspomaganiem elektrycznym, pięć typu tandem i dziesięć 
typu cargo ze skrzynią z przodu (umożliwiających, na przy-
kład transport zakupów, ale również przewóz dzieci bez do-
datkowego fotelika).
Rower można wypożyczyć przy pomocy aplikacji Roovee. 
Pierwsze pół godziny jazdy kosztuje złotówkę, kolejne również. 
Mieszkańcy mogą także wykupić abonament za czterdzieści 
złotych na pięćdziesiąt godzin jazdy. Z kolei jeśli ktoś posiada 
bilet okresowy w ZTM, jest uprawniony do zakupu abona-
mentu na rower miejski za dziesięć złotych. Natomiast Kielecka 
Karta Mieszkańca upoważnia do 50-procentowej zniżki.
W ubiegłym roku rowery miejskie wypożyczono 130 tysięcy 
razy. Użytkowało je 13 tysięcy osób, które spędziły na jedno-
śladach 62 tysiące godzin.

Wiosną przyszłego roku ma rozpocząć się budowa kielec-
kiego odcinka drogi S74. Prace przy pięciokilometrowym 
odcinku ekspresówki będą oznaczać duże utrudnienia dla 
mieszkańców. Kwestia tymczasowej organizacji ruchu po 
rozpoczęciu prac budowlanych była jednym z tematów po-
niedziałkowego posiedzenia Wojewódzkiej Rady Dialogu 
Społecznego.
Jak informuje Jacek Bojarowicz, kierownik projektu z Ge-
neralnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad w Kielcach, 
zezwolenie umożliwiające rozpoczęcie prac budowlanych 
powinno zostać wydane pod koniec 2024 roku. 
– Łatwo nie będzie. To niezwykle trudny kontrakt, zarów-
no pod względem technicznym jak i ruchowym, a miesz-
kańcy muszą wziąć pod uwagę, iż w ciągu dwóch lat będą 
mierzyć się z utrudnieniami i wieloma objazdami. Musimy 
zacisnąć zęby i to przeżyć, bo potem odcinek, który obecnie 
pokonujemy w korkach w ciągu pół godziny, przejedziemy 
w zaledwie trzy minuty – dodaje Bojarowicz.
Wykonawca inwestycji przygotowuje w tej chwili plan tym-
czasowej organizacji ruchu. Jacek Bojarowicz zaznacza, że 
ma ona być wykonana w taki sposób, aby nie odcinać ko-
munikacyjnie północnej i południowej części miasta.
- Oprócz trasy zasadniczej powstaną nowe ulice, które będą 
miały za zadanie przejąć ruch lokalny. Wykonawca będzie 

Wcześniej na rowery

Pojedziemy!
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starał się najpierw wybudować drogi pomocnicze, dla ruchu 
lokalnego, a dopiero później rozpocznie budowę głównego 
ciągu ekspresowej S74 – wyjaśnia.
Wykonawca przygotował wstępną koncepcję objazdu dla 
ruchu tranzytowego odbywającego się krajową 74. Miałby 
odbywać się on od węzła Kielce-Bocianek, ulicą Radomską 
(DK 73) do węzła Kielce Północ, a następnie drogą ekspre-
sową numer 7 do węzła Kielce Zachód.
Budowa kieleckiego odcinka S74 powinna zakończyć się 
w 2026 roku. Wykonawcą inwestycji na pięciokilometro-
wym fragmencie drogi jest firma Intercor z Zawiercia. War-
tość przedsięwzięcia to ponad 713 mln złotych. 

To dobra wiadomość dla miłośników jednośladów: nie od 
1 kwietnia, a najpewniej od 16 marca kielczanie będą mogli 
ponownie korzystać z rowerów miejskich. W ubiegłym roku 
przejechaliśmy na nich aż… 430 tysięcy kilometrów.
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Tygodnik eM komunikacja

dzie odpowiadał ITS w Kielcach to usprawnienie i polep-
szenie sposobu zarządzania infrastrukturą komunikacyjną 
w mieście. 
- Inteligentny System Transportu umożliwi monitorowanie 
i wykrywanie awarii sygnalizacji na bieżąco, w czasie rze-
czywistym. Ponadto dzięki instalacji kamer monitoringu 
na każdym skrzyżowaniu objętym systemem zwiększa się 
również bezpieczeństwo podróżnych. Po pojawieniu się aler-
tu o wypadku czy spowolnieniu ruchu w danym miejscu, 
operatorzy  w Centrum Zarządzania Ruchem będą mogli 
szybko zweryfikować to, co się dzieje. Ponadto ITS wspomaga 
system pracy komunikacji miejskiej. Autobusy są wyposażone 
w nadajniki sygnału GPS, które umożliwią nadanie priorytetu 
dla transportu publicznego poprzez sterowanie sygnalizacją 
świetlną w taki sposób, aby autobus danej linii skorygował 
swoje opóźnienie – wyjaśnia Andrzej Choma. 
Przypomnijmy, realizacja Inteligentnego Systemu Transpor-
towego rozpoczęła się w 2020 roku. Wdrożenie go w Kielcach 
zakłada przebudowę 58 skrzyżowań i montaż inteligentnego 
oprogramowania do zarządzania ruchem. 

Lata lecą, ITS-u nie ma
Mimo ponad półtorarocznego opóźnienia w realizacji in-
westycji i naliczania kar przez miasto, wykonawca planuje ją 
zakończyć dopiero pod koniec maja.

ZAMIAST MIESIĄCA - TRZY
Jak informuje Andrzej Choma, inżynier kontraktu odpowie-
dzialny za wdrażanie systemu ITS w Kielcach, obecnie spo-
śród 58 skrzyżowań objętych systemem, do przebudowania 
pozostało 15.
– Prace przy tych skrzyżowaniach znajdują się na różnym eta-
pie zaawansowania. Niektóre są już bliskie zakończenia i tego, 
aby wdrożyć je do systemu. Natomiast na pozostałych rozpo-
częto dopiero roboty ziemne. Obecnie zaawansowanie ich jest 
na takim poziomie, że przy mobilizacji wykonawcy udałoby 
się je zamknąć w ciągu dwóch miesięcy. To, co pozostało do 
wykonania nie jest bardzo skomplikowane – wyjaśnia.
Przykładem opieszałego działania wykonawcy przy wdraża-
niu ITS-u jest m.in. skrzyżowanie ulic Warszawskiej, Orkana 
i biskupa Jaworskiego, gdzie prace rozpoczęły się w listopa-
dzie i miały potrwać miesiąc, tymczasem już od ponad trzech 
miesięcy kierowcy wciąż muszą pokonywać w tym miejscu 
tymczasowe rondo. 

SKĄD TE OPÓŹNIENIA?
 Andrzej Choma informuje, że pierwotnie wykonawca tłu-
maczył je między innymi pandemią koronawirusa i wojną 
na Ukrainie, które wywołały zaburzenia łańcuchów dostaw 
podzespołów i materiałów niezbędnych do realizacji inwesty-
cji. Natomiast w ostatnim czasie argumentował konieczność 
wydłużenia terminu realizacji przedsięwzięcia problemami 
ze znalezieniem odpowiedniej liczby podwykonawców. 
Jarosław Skrzydło, rzecznik Miejskiego Zarządu Dróg w Kiel-
cach, przypomina, iż wyznaczony przez władze Kielc termin 
zakończenia inwestycji minął 11 grudnia 2023 roku. Od tego 
dnia miasto nalicza kary za zwłokę w realizacji przedsięwzię-
cia, w wysokości dziesięciu tysięcy złotych za każdy dzień 
opóźnienia.
– Obecnie kara urosła już do około 700 tysięcy złotych, jed-
nak ostatecznie, z uwagi na postęp prac, będzie z pewnością 
zdecydowanie większa – dodaje.

CO TO W OGÓLE JEST ITS?
Zadaniem Inteligentnego Systemu Transportu jest uspraw-
nienie mobilności miejskiej. Na skrzyżowaniach w Kielcach 
montowane są kamery badające aktualne natężenie ruchu. 
Według Andrzeja Chomy, najważniejsza kwestia za jaką bę-

Pierwotnie miał być gotowy w sierpniu 2022 roku i przyczynić się do usprawnienia 
ruchu w Kielcach. Obecnie częściej budzi frustrację i irytuje kierowców z powodu 
przedłużających się utrudnień w ruchu. Mowa o Inteligentnym Systemie Transportu 
(ITS), którego wdrażanie w Kielcach idzie jak po grudzie
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Starosta kielecki Mirosław Gębski – pomóżmy 
Rodakom na Kresach 

W Starostwie Powiatowym w Kielcach już czwarty raz 
organizowana jest akcja wsparcia dla Rodaków mieszka-
jących na Wileńszczyźnie. Zbiórka odbywa się w dniach 
od 26 lutego do 25 marca 2024 r, a dary zbierane są w bu-
dynku Starostwa w Kielcach przy ul. Wrzosowej 44 od 
poniedziałku do piątku w godzinach 7.00 – 15.00. 
- Świąteczne zbiórki starostwa i pomoc potrzebującym, 
wpisały się już w naszą tradycję, dlatego i tym razem nie 
mogło być inaczej. Chcemy czwarty raz odwiedzić z po-
mocą Wileńszczyznę i mieszkających tam Polaków, wiemy 
jak dużo znaczą dla nich nasze wizyty - mówi Mirosław 
Gębski starosta kielecki.
Pomoc skierowana jest do osób potrzebujących, ubo-
gich, starszych, samotnych oraz rodzin znajdujących się 
w trudnej sytuacji materialnej. W ramach zbiórki wśród 
pracowników urzędu Starostwa Powiatowego w Kielcach 
oraz jednostek organizacyjnych powiatu zbierana jest 
długoterminowa żywność i artykuły chemiczne. Rzeczy 
potrzebne do codziennego użytku znajdziemy niemal 
w każdym domu, dlatego zachęcamy także mieszkańców 
Kielc i powiatu do włączenia się w naszą akcję.  Dla Po-
laków mieszkających na Wileńszczyźnie są to produkty 
często nieosiągalne. Każdy gest niosący wsparcie ma zna-
czenie zwłaszcza w czasie Świąt Wielkanocnych. Podczas 
ostatniej zbiórki bożonarodzeniowej zebrano ponad 4 tony 

Starosta kielecki Mirosław Gębski kolejny raz wspiera Polaków 
na Wileńszczyźnie

darów, które osobiście dostarczył do naszych rodaków 
mieszkających na Wileńszczyźnie w Rejonie Solecznickim, 
który znajduje się na południu Litwy, starosta kielecki. 
W związku z podziękowaniami za akcję „Paczka dla Ro-
daka na Wileńszczyźnie” na początku roku powiat kie-
lecki odwiedziła młodzież, która podziękowała śpiewem 
i dewocjonaliami wszystkim zaangażowanym w pomoc 
darczyńcom. 
Wszystkich chętnych do pomocy serdecznie zapraszamy! 

mamy do czynienia z wielofazową fermentacją przez ponad 
dwadzieścia godzin. Na jego bazie robimy ciasto, które doj-
rzewa, a później jest ważone i formowane ręcznie. Po pewnym 
czasie zasadzamy je łopatami do ceramicznego pieca. Czas 
pieczenia zależy od formy wypieku. Potem trafia na wózek 
i stygnie. W przypadku podmłody stoi ona kilka godzin. 
Dodajemy mąkę i wodę, tak aby kwas stanowił trzydzieści 
procent całości – tłumaczy Halina Dobrowolska, współwła-
ścicielka piekarni.
Metoda nie zmienia się od początku, czyli od 1946 roku. 
– To sprawia, że nasz chleb ma właściwości prozdrowotne. 
Kwas, który robimy osłania witaminy, a jednocześnie uniesz-
kodliwia mykotoksyny. Nie dodajemy także żadnych kon-
serwantów. Kiedy w latach dziewięćdziesiątych zaczęły nas 
zalewać spulchniacze i polepszacze zdecydowaliśmy się ich 
nie stosować i w dalszym ciągu być wierni naszej metodzie. 
Robimy tradycyjne, pięknie pachnące i smakujące polskie 
pieczywo – podkreśla Halina Dobrowolska i zauważa, że 
klienci coraz częściej zwracają uwagę na jakość żywności. 
– Często rozmawiam z ludźmi odwiedzającymi nasze punkty 
i okazuje się, że coraz częściej interesują się tymi kwestiami. 
Sporo młodych osób wie, że od tego może zależeć ich zdrowie. 
Staram się też uświadamiać naszych klientów – przyznaje 
współwłaścicielka piekarni. 

Pieczemy po mistrzowsku 
nieprzerwanie od trzech pokoleń!
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Piekarnia R. Dobrowolski działa w Kielcach nieprzerwanie 
od 78 lat. Jej „oczkiem w głowie” jest chleb żytni kielecki, wpi-
sany na listę produktów tradycyjnych i laureat wielu nagród. 
Ten i wiele innych rodzajów chleba wypiekanych jest tam 
w tradycyjny sposób. 
– Wszystkie robione są na kwasie, a chleb kielecki pszen-
no-żytni dodatkowo na podmłodzie. W przypadku kwasu 
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Pieczemy po mistrzowsku 
nieprzerwanie od trzech pokoleń!
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Przypomnijmy, że wybory samorządowe odbędą się już 
7 kwietnia. Jak do tej pory swój start w nich potwierdziło 
siedem komitetów. W 2018 roku sytuacja wyglądała jednak 
nieco inaczej.
W tamtych wyborach samorządowych udział wzięło aż… 
11 ugrupowań. Należy jednak dodać, że dwa z nich nie wy-
stawiły kandydatów we wszystkich okręgach wyborczych. 
Ostatecznie do Rady Miasta swoich przedstawicieli wpro-
wadziły cztery komitety wyborcze: Prawo i Sprawiedliwość 
(11 mandatów), KWW Projekt Świętokrzyskie Bogdana 
Wenty (7 mandatów), Koalicja Obywatelska (7 mandatów) 
i Lewica (1 mandat). Sporym zaskoczeniem był słaby wynik 
Polskiego Stronnictwa Ludowego oraz ugrupowania związa-
nego z ówczesnym prezydentem Wojciechem Lubawskim. 

tekst: Maciej Piętka

Tak głosowaliśmy pięć lat temu
W 2018 roku najwięcej kielczan zagłosowało na... Agatę 
Wojdę, która zdobyła 2881 głosów. Dużym zaufaniem cie-
szył się również Kamil Suchański (2687 głosów) i Marcin 
Stępniewski (2215 głosów).
Podobnie jak w tym roku, w 2018 mieliśmy siedmiu kandy-
datów na urząd prezydenta Kielc. Pierwszą turę, zdobywa-
jąc prawie 38 procent głosów, wygrał Bogdan Wenta. Tuż 
za nim z 29 procentami poparcia uplasował się, walczący 
o reelekcję, Wojciech Lubawski. Czarnym koniem pierw-
szej tury był natomiast… Liroy. Popularny raper zdobył 16 
procent poparcia i wyprzedził między innymi kandydatów 
KO, PSL czy Lewicy. W drugiej turze zwycięzcą okazał się 
Bogdan Wenta, na którego zagłosowało prawie 50 tysięcy 
kielczan. Jakże odmienne były wtedy nastroje społeczne…
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Realizowany w terminie 19-22.03.2024 r. na terenie 
powiatu kieleckiego

19.03.2024 (wtorek) 
Początek godz. 10.00, Zespół Szkolno - Przedszkol-
ny w Bodzentynie, 26-010 Bodzentyn, ul. Rynek 
Górny 11.

Serdecznie zapraszam do wzięcia udziału w „Festiwalach 
Nauki – bądź jak Naukowiec” realizowanych w terminie 
19 - 22.03.2024 r. na terenie powiatu kieleckiego. Głów-
ny cel festiwali to popularyzowanie nauki wśród społe-
czeństwa, prezentacja o dkryć naukowych oraz budzenie 
pasji do nauki. W programie m.in.: prezentacja robota 
humanoidalnego Pepper — rozmowa z robotem, taniec 
robota, opowiadanie dowcipów przez robota, mobilne 
planetarium, prezentacja łazików marsjańskich, mobil-
ny park nauki (kołyska Newtona, koło Maxwell, labirynt 
elektrycznym półkule magdeburskie, telegraf akustyczny 
i inne), multimedialna prezentacja edukacyjna „Dywizjon 
303”, mobilne eksponaty ,,Maszyny Leonardo da Vinci” 
(Ruchome Skrzydło, Łódź Łopatkowa oraz Puzzle Mona 
Lisa), spotkanie z filozofem oraz pokazy naukowe. 
Wstęp dla wszystkich mieszkańców jest bezpłatny. Uprzej-
mie proszę o wcześniejsze zgłaszanie grup powyżej 10 osób 
na adres festiwalnaukikielce@gmail.com lub telefonicznie 
696 44 30 88
,,Festiwale Nauki - Możesz być jak naukowiec!” odbywają 
się w ramach programu „Społeczna odpowiedzialność na-
uki II- popularyzacja nauki”, który finansowany jest przez 

KW
 2

8-
08

Szanowni Państwo

Magdalena Fogiel – Litwinek
regionalny koordynator Festiwali Nauki

20.03.2024 (środa) 
Początek godz. 10.00, Szkoła Podstawowa im. ks. 
Piotra Ściegiennego w Bilczy, Bilcza, ul. Szkolna 2, 
26–026 Morawica.

21.03.2024 (czwartek)
Początek godz. 10.00, Szkoła Podstawowa im. Jana 
Pawła II w Bielinach, ul. Partyzantów 17, 26-004 
Bieliny.

22.03.2024 (piątek) 
 Początek godz. 9.00, Zespół Szkolno - Przedszkol-
ny w Daleszycach, ul. Sienkiewicza 11B, 26 - 021 
Daleszyce. 
  Wstęp na festiwal jest otwarty dla wszystkich zain-
teresowanych, również spoza szkoły. Zapraszamy 
rodziców, seniorów oraz wszystkie osoby zainte-
resowane nauką. 

Ministerstwo Nauki i Szkolnictwa Wyższego. Organizato-
rem jest Wyższa Szkoła Kadr Menedżerskich. 

Wszystkich serdecznie zapraszam.

SZCZEGÓŁOWY PROGRAM 
„FESTIWALE NAUKI – BĄDŹ JAK NAUKOWIEC” 
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Renata Janik od 2018 roku jest wicemarszałkiem województwa święto-
krzyskiego. Przez te ponad pięć lat dała się poznać, jako bardzo dobry 
organizator i sprawny menager, skutecznie zabiegając o potrzeby regionu. 
Niewątpliwym sukcesem było m.in. wynegocjowanie dla województwa 
świętokrzyskiego w Unii Europejskiej ponad 7 mld złotych na lata 2021 
- 2030. 
- Od lat towarzyszy mi jasna i odważna wizja rozwoju regionu. Za tą wizją 
idą konkretne i skuteczne działania, bo skuteczność jest w działalności 
samorządowej najważniejsza! Liczą się bowiem efekty - mówiła podczas 
konwencji Renata Janik. 
- W ciągu ostatnich pięciu lat Świętokrzyskie wypiękniało, stało się miej-
scem, gdzie warto żyć, pracować i inwestować. Zmieniają się zarówno 
duże, jak i małe miejscowości. Powstają nowe drogi, ważne trakty są re-
montowane. Odnawiamy zabytki, finansujemy dodatkowe zajęcia dla 
uczniów, tworzymy nowe miejsca w przedszkolach i żłobkach. Remon-
tujemy i rozwijamy szpitale. Nie sposób nie zauważyć zmian, bo dotyczą 
one każdej dziedziny życia - dodała.  
- Gdy pod koniec 2018 roku przejmowaliśmy odpowiedzialność za nasze 
województwo, byliśmy w końcówce krajowych rankingów, mierzących 
postępy w realizacji społecznych projektów unijnych, które bezpośrednio 
wspierają mieszkańców. Następne kilkanaście miesięcy, dzięki  ciężkiej 
pracy, dało nam awans na trzecie miejsce, do czołówki rankingu polskich 
regionów. I to jest konkret! - podkreśliła Renata Janik. 
Renata Janik jest kobietą elegancką, z wielką klasą, do tego zawsze 
uśmiechniętą, ciepłą i otwartą. Jej pasją jest pomaganie ludziom. Wspiera 
m.in.: seniorów, dzieci, młodzież, przedsiębiorców, niepełnosprawnych, 
dosłownie wszystkich, którzy potrzebują pomocy. - Pomaganie daje mi 
wiele radości, bo dobro wraca. Doświadczam tego w wielu sytuacjach 
- dodaje. 

Marszałek 
dla Świętokrzyskiego 

Głosując na kandydatów z list Prawa i Sprawiedliwości do 
sejmiku na terenie całego województwa oddajesz głos na   
Renatę Janik - przyszłego Marszałka Województwa 
Świętokrzyskiego.  

Gwarantuję dynamiczny rozwój regionu z zachowaniem 
szacunku dla tradycyjnych wartości.  
Z ręką na sercu obiecuję, że nigdy Was nie zawiodę.

Renata Janik 

Prywatnie jest żoną, mamą i babcią. - Rodzina jest moim największym 
skarbem. Daje mi siłę do działania i pokonywania różnych przeciwności 
- podkreśla. 
Pochodzi z gminy Zagnańsk. Pierwsze kroki zawodowe stawiała w sek-
torze prywatnym, a potem w samorządzie gminnym, powiatowym 
i wojewódzkim. 
Renata Janik jest liderką listy Prawa i Sprawiedliwości w okręgu Kielce 
i powiat kielecki. 
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- Zorganizowana przez Pana konwencja programowa 
odbiła się szerokim echem. W Kielcach dawno, a może 
nawet nigdy nie było tak nowoczesnego spotkania. Skąd 
pomysł na taką formę?

- To prawda, nikt nigdy czegoś takiego nie zorganizował 
w kampanii. Kielczanie zasługują, by być blisko nich i by 
stwarzać im warunki do poważnej rozmowy o przyszło-
ści miasta. Mam dość słuchania, jak to się w Kielcach 
nie da czegoś zrobić. Zarządzanie miastem to nie jest lot 
w kosmos. Choć oczywiście, obie te aktywności są bardzo 
ekscytujące. Praca w samorządzie wymaga pokory, ale 
i odwagi. Coś o tym wiem. Kielcom potrzeba realnych 
propozycji programowych, konsekwencji w dzianiu, do-
brego gospodarowania środkami publicznymi i pełnych 
zapału i dobrej energii ludzi. A z takich składa się nasz 
komitet.

- Jeśli już o tym mowa, na Pana listach nie znajdziemy 
osób związanych z partiami politycznymi. 

- To prawda. To społecznicy, którzy chcą ciężko praco-
wać dla Kielc. A właściwie oni już to robią. To osoby 
związane ze Stowarzyszeniem Przyjazne Kielce, ale nie 
tylko. Liderami list są: w okręgu 1 - przedsiębiorca Maciej 
Jakubczyk, w okręgu 2 dziennikarz i społecznik - Dariusz 
Gacek. Okręg 3 otwiera rzeczniczka szpitala wojewódz-
kiego - Anna Mazur-Kałuża. Numerem jeden w okręgu 
4 jest społeczniczka, honorowa dawczyni krwi - Alina 
Bunzel. Listę okręgu nr 5 otwieram ja.

- Dlaczego stara się Pan o urząd prezydenta to już wiemy, 
powtarzał Pan to wielokrotnie. Ale 2 marca powiedział 
Pan również, dlaczego nie idzie do wyborów.

- Tak i powtórzę to jeszcze raz. Nie kandyduję dla pie-
niędzy. Nie robię tego dla władzy. Staszek Sojka śpiewał 
„Na miły Bóg, życie nie tylko po to jest by brać” i te słowa 

Ja wiem, że „da się” zmienić 
Kielce na lepsze

są mi bardzo bliskie, to wyniosłem z domu. Wszystkie 
przedsięwzięcia w życiu podejmuje świadomie i pod-
chodzę do nich odpowiedzialnie. Tego nauczył mnie 
biznes, a jeszcze wcześniej mój tata. Dla mnie ogromnie 
ważna jest przyszłość Kielc, bo tu dorastają moje córki. 
Chciałbym, aby nasze miasto było dla nich wartościową 
propozycją. By chciały tu żyć, uczyć się, a w później-
szych latach także pracować i zakładać rodziny. 

- Co jest dla Pana priorytetem jeśli chodzi o Kielce?

- To, żeby uwolnić potencjał naszego miasta. Musimy 
przed wszystkim zadbać o rozwój gospodarczy Kielc. 
Stąd punkt o 100 ha terenów inwestycyjnych, na któ-
rych powstaną firmy i nowe miejsca pracy. Poza tym 
- infrastruktura. Chcemy zwiększenia nakładów na 
szybkie i solidne remonty ulic oraz położenie asfaltu 
na drogach nieutwardzonych. Kolejna kwestia to za-
trzymanie młodych. Stąd nasza propozycja - Przyjazna 
Premia Mieszkaniowa. To 500 zł przez 5 lat do kredytu 
mieszkaniowego dla par, które od 3 lat płacą podatki 
w Kielcach. Trzeba wyciągnąć rękę do młodych, ceny 
mieszkań w Kielcach przypominają te krakowskie, nie-
stety zarobki już nie są takie podobne.

- Jaka będzie Pańska prezydentura? 

- Przede wszystkim aktywna. Chcę dialogu z mieszkań-
cami, dlatego w planach mam np. powołanie Rady Ko-
biet. Wszystkie swoje spotkania z kielczankami i kiel-
czanami traktuję jak rozmowy kwalifikacyjne, bo to 
właśnie mieszkańcy będą moim przyszłym pracodaw-
cą. Nie wyobrażam siebie także, by zarządzać miastem 
zza biurka. Będę chciał kontynuować dobre obyczaje 
wypracowane w kampanii i być między ludźmi. Bar-
dzo proszę Państwa o głos na mnie oraz radnych z list 
Maciej Bursztein - Stowarzyszenie Przyjazne Kielce. 

Z żoną Paulą Bursztein podczas konwencji 02
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Moja rodzina 
daje mi siłę

Jest kielczaninem, przedsiębiorcą, mężem i tatą. Realizuje się działając 
w samorządzie na rzecz Kielc. Aktywny społecznik. Kamil Suchański 
kandyduje na stanowisko prezydenta Kielc. W wyborach startuje ze 

swojego komitetu Suchański Bezpartyjni Koalicja dla Kielc. O Kielcach 
mówi, że to fascynujące miasto z olbrzymim potencjałem, który chce 

wykorzystać dla wszystkich mieszkańców.
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- Wiem, co dla kielczan jest ważne. Musimy zadbać 
o nasze miasto, naprawić dziurawe ulice i wybudować 
nowe. Ważne, żeby wprowadzić bezpłatną komunikację 
miejską, co będzie oznaczało dla wielu osób oszczędno-
ści, mniejsze korki na ulicach i więcej wolnych miejsc 
parkingowych w centrum - mówi Kamil Suchański.

Dodaje, że od lat apelował do władz miasta o tworzenie 
terenów inwestycyjnych. Niestety, ustępujący prezydent 
nie słuchał podpowiedzi. Kamil Suchański zapowiada, 
że będąc prezydentem takie tereny stworzy, by w Kiel-
cach powstawały nowe i dobrze płatne miejsca pracy. 

- Bardzo ważne jest także podnoszenie jakości życia na 
kieleckich osiedlach. Utwardzenie gruntowych miejsc 
parkingowych na osiedlowych podwórkach i pobo-
czach dróg. Doprowadzenie do utworzenia większej 
liczby parkingów osiedlowych we współpracy ze spół-
dzielniami oraz wspólnotami mieszkaniowymi. Po-
wołanie pełnomocnika prezydenta miasta do spraw 
współpracy ze spółdzielniami mieszkaniowymi, by 
wzmocnić dialog na linii miasto-spółdzielnie - mówi 
Kamil Suchański.

W swoim „Planie dla Kielc” Kamil Suchański ma także 
punkty dotyczące opieki nad zwierzętami. Istotnym 
elementem jest promocja adopcji bezdomnych zwierząt 
ze schroniska w Dyminach.

- Chcemy wprowadzić niepieniężny bon, w wysokości 
400 złotych dla osób, które zdecydują się przygarnąć 
psa lub kota, z przeznaczeniem na zabiegi weteryna-
ryjne dla adoptowanych czworonogów. Planujemy 
także otwarcie „okna życia” dla psów i kotów. Więcej 
pieniędzy w budżecie miasta chcemy przeznaczyć na 
bony na kastrację i sterylizację czworonogów - wyjaśnia 
Kamil Suchański.

Choć trwa kampania wyborcza, to niezmiennie ma 
czas dla najbliższych, dla rodziny, bo - jak podkreśla - 
rodzina jest jego siłą.

- Rodzina zawsze była dla mnie ogromnie ważna, jest 
niesamowitym wsparciem. Lubimy razem spędzać czas. 
Kiedy wracam zmęczony do domu, otrzymuję potęż-
ny zastrzyk energii, gdy tylko przywitam się z dziećmi. 

Moja rodzina 
daje mi siłę

Staram się spędzać z nimi możliwie jak najwięcej cza-
su. Mam dużą rodzinę. Nie jest tajemnicą, że miałem 
również trzy ciocie zakonnice. Choć czasem mamy 
w rodzinie odmienne poglądy oraz lubimy ze sobą 
polemizować - to przy tym bardzo się kochamy i sza-
nujemy. Tak też podchodzę do kwestii pełnienia funkcji 
prezydenta Kielc. Chcę być prezydentem wszystkich 
kielczan – podkreśla Kamil Suchański.

KW
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Oto liderzy list wyborczych w Kielcach
Wszystkie ugrupowania w regionie zaprezentowały już swoich kandydatów na 
listy wyborcze. Sprawdź, kto będzie walczył o mandat w Kielcach

Nadchodzące wybory samorządowe odbędą się 7 kwietnia. 
Każdy uprawniony do głosowania mieszkaniec Kielc będzie 
mógł w nich wybrać między innymi swojego przedstawi-
ciela w radzie miasta. Na listach największych komitetów 
nie brakuje znanych, lokalnych polityków, ale i całkowicie 
nowych postaci.

OKRĘG 1 
(Śródmieście, Bocianek, Sady, Szydłówek)

KWW Maciej Bursztein Przyjazne Kielce:
1. Maciej Jakubczyk, 2. Tomasz Nowak
Koalicja Obywatelska: 
1. Agata Wojda, 2. Dawid Albowicz
Lewica:
1. Mateusz Brzeziński, 2. Anna Tarapacz
Prawo i Sprawiedliwość:
1. Piotr Kisiel, 2. Daniel Walas
KWW Suchański Bezpartyjni:
1. Marcin Solakiewicz, 2. Łukasz Baratyński
Trzecia Droga:
1. Joanna Litwin, 2. Karol Dzwonek
KWW Razem Dla Kielc:
1. Tomasz Porwet, 2. Alicja Lisiak

Ponieważ w pierwszym okręgu do walki o mandat stanie 
Agata Wojda, czyli kandydatka na urząd prezydenta Kielc, 
uniknie ona bezpośredniego, wyborczego starcia z kon-
trkandydatami na ten urząd. Zmierzy się natomiast choćby 
ze znanym restauratorem Maciejem Jakubczykiem, bądź 
obecną radną Joanną Litwin.

OKRĘG 2 
(Ślichowice, Czarnów, Niewachlów, Herby)

KWW Maciej Bursztein Przyjazne Kielce:
1. Dariusz Gacek, 2. Arkadiusz Stawicki
Koalicja Obywatelska:
1. Karol Wilczyński, 2. Mateusz Żukowski
Lewica:
1. Beata Prokop, 2. Aleksandra Relidzyńska
Prawo i Sprawiedliwość 
1. Marcin Stepniewski, 2. Natalia Rajtar
KWW Suchański Bezpartyjni – 1. Jacek Kiełb, 2. Ewelina 
Pawłowska

Trzecia Droga: 
1. Adam Cyrański, 2. Dariusz Krogulec
KWW Razem Dla Kielc - 1. Zbigniew Dylewski, 2. Ada 
Stochmal

W tym okręgu czeka nas starcie dwóch kandydatów na 
urząd prezydenta. Adam Cyrański i Marcin Stępniewski 
nie mogą jednak zlekceważyć pozostałych konkurentów 
do których należy przecież legenda Korony, Jacek Kiełb.

OKRĘG 3 
(osiedla Świętokrzyskie, na Stoku, Uroczysko)

KWW Maciej Bursztein Przyjazne Kielce – 1. Anna Ma-
zur-Kałuża, 2. Grzegorz Grzmot
Koalicja Obywatelska – 1. Kamil Żurek, 2. Katarzyna Za-
pała
Lewica – 1. Grzegorz Banasik, 2. Igor Wołowiec
Prawo i Sprawiedliwość – 1. Jarosław Karyś, 2. Dariusz 
Kozak
Suchański Bezpartyjni – 1. Kamil Suchański, 2. Dariusz 
Kisiel
Trzecia Droga – 1. Grażyna Adydan, 2. Anna Kibbort
KWW Razem Dla Kielc - 1. Anna Krawiecka-Kownacka, 
2. Ewa Ziętarska

W trzecim okręgu kandydat na prezydenta, Kamil Suchań-
ski, powalczy o mandat z Jarosławem Karysiem, czyli obec-
nym przewodniczącym rady miasta. Z doświadczonymi 
politykami zmierzy się między innymi Anna Mazur-Ka-
łuża, rzeczniczka Wojewódzkiego Szpitala Zespolonego 
na Czarnowie.

OKRĘG 4 
(KSM, Barwinek, Bukówka, Ostra Górka, Podhale, Pod 

Telegrafem, os. Kochanowskiego, Nowy Folwark)

KWW Maciej Bursztein Przyjazne Kielce: 
1. Alina Bunzel, 2. Ksenia Buglewicz
Koalicja Obywatelska:
1. Michał Piasecki, 2. Jarosław Machnicki
Lewica: 
1. Marcin Chłodnicki, 2. Bożena Sieczka
Prawo i Sprawiedliwość:
1. Anna Jaworska-Dąbrowska, 2. Wiesław Koza
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Oto liderzy list wyborczych w Kielcach
KWW Suchański Bezpartyjni:
1. Dawid Lewicki, 2. Katarzyna Migoń
Trzecia Droga:
1. Paweł Garbuzik, 2. Joanna Winiarska
KWW Razem Dla Kielc: 
1. Iwona Gwóźdź, 2. Anna Nowak

Do ciekawego starcia dojdzie jak widać w okręgu 4. To 
tu swojego kandydata na prezydenta umieściła Lewica. 
Z kolei KWW Suchański postawił na Dawida Lewickiego 
czyli… jednego z liderów Konfederacji. Zapowiadają się 
bardzo interesujące debaty.

OKRĘG 5 
(Białogon, Podkarczówka, Pakosz)

KWW Maciej Bursztein Przyjazne Kielce: 
1. Maciej Bursztein, 2. Ewelina Jastrzębska

Koalicja Obywatelska: 
1. Wiktor Pytlak, 2. Piotr Kopacz
Lewica: 
1. Jakub Górski, 2. Danuta Szczerek
Prawo i Sprawiedliwość: 
1. Arkadiusz Ślipikowski, 2. Michał Płatek
KWW Suchański Bezpartyjni: 
1. Kamil Kamiński, 2. Łukasz Wasilewski
Trzecia Droga: 
1. Gabriela Rucka-Kostecka, 2. Piotr Dominiczak
KWW Razem Dla Kielc:
 1. Agata Marjańska, 2. Anna Fras

Ostatni okręg jest również miejscem wyborczej walki 
dwóch z kandydatów na urząd prezydenta Kielc. Maciej 
Bursztein powalczy z Agata Marjańską, a także z radnym 
Arkadiuszem Ślipikowskim oraz działaczem społecznym 
Wiktorem Pytlakiem.

KW
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Po co pani to kandydowanie?

- Mam wrażenie, że ostatnio jestem raczej kojarzona  z niezbyt for-
tunną formą, w jakiej podziękowano mi za pracę w Kieleckim Cen-
trum Kultury. Choć prezydent Kielc był zadowolony z mojej pracy, 
ostatniego dnia mojego kontraktu powiedział, że nie przedłuży mi 
umowy. [śmiech].   Zdecydowałam się wystartować do sejmiku 
województwa świętokrzyskiego, bo pracując w instytucjach kultu-
ry, ściśle współpracowałam z władzami samorządowymi i miałam 
okazję przyjrzeć się, jak nasi rządzący traktują kulturę, a przez to 
także jej odbiorców. Nie ma co ukrywać, kolorowo nie jest.   

- Rzeczywiście, dotacje dla instytucji kultury są dużo niższe niż 
w innych miastach... 

- To prawda, w większości instytucji dotacje organizatora nie po-
krywają kosztów związanych z działalnością podstawową oraz 
kosztami utrzymania. To przekłada się potem na cenę biletów, 
kwoty opłat za zajęcia edukacyjne, repertuar instytucji ale przede 
wszystkim na podnoszenie kompetencji kadr kultury czy wyna-
grodzenia pracowników. Władze powinny wspierać lokalny sektor 
kultury i jako radna, jeśli zostanę wybrana, zamierzam o to wal-
czyć. Chciałabym otwartych, transparentnych konkursów. Dość 
zatrudniania osób przypadkowych, bez wymaganych kwalifikacji 
i doświadczenia zawodowego. Te patologie pracy „po znajomości” 
trzeba ukrócić. Niedorzeczne jest to ze zespołem wykształconych 
pracowników, doświadczonych zarządzają ludzie z przypadku, 
tzw. łapanki.

Jak jeszcze chce Pani pomóc naszemu regionowi?

- Nie mamy systemu wsparcia dla firm i przedsiębiorców,  które 
mają wpływ na wizerunek naszego regionu w Polsce i między in-
nymi przez to ten wizerunek kuleje. Połączenie biznesu i kultury, 
ze wsparciem samorządu, wydaje się dobrym rozwiązaniem, tak 
jak funkcjonuje to w naszym sporcie. 

Czy to wystarczy, by zdobyć mandat radnej? 

- Jestem stąd i kocham nasz region. Nie zgadzam się na to, że nasze 
władze nie wspierają lokalnych twórców, często o światowej sławie. 
Zaproponuję m.in. stworzenie Funduszu Kultury, by wspierać 
wyjątkowe projekty. Gdy nasz wybitny pianista i finalista Konkursu  
Chopinowskiego Kamil Pacholec szukał funduszy na zagranicz-
ne studia, cegiełki kupowali widzowie jego koncertu. Władze nie 
miały zbyt wiele do zaproponowania. Tak nie powinno być. To 
właśnie Ci znani i wybitni budują wizerunek naszego regionu. 

- Nie wszyscy są jednak artystami. Co proponuje Pani dla zwykłych 
mieszkańców? Jak chce Pani przekonać wyborców?

- Swoją pracą udowodniłam otwartość na środowiska osób z nie-
pełnosprawnościami czy osób zagrożonych wykluczeniem. Nie 
zamierzam z tego rezygnować. Chodzi nie tylko o wsparcie fi-
nansowe czy systemowe. Chciałabym, by wszyscy mieli równy 
dostęp do kultury. Dla wielu osób z tych środowisk ceny biletów 
są zaporowe. Specjalne dotacje dla kultury czy organizacji pozarzą-
dowych powinny pomóc. Tak naprawdę dla mnie ważni są ludzie.  
Ci którzy tu mieszkają, pracują i żyją. Mam wrażenie, że władze 
zbyt często o nich zapominają. Postaram się choć trochę to zmienić.

Dziękuję za rozmowę. 
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Jest pani sprawną i bardzo doświadczoną 
menadżerką kultury, działającą w instytucjach już 
od ponad 25 lat. Za Pani dyrekcji Kieleckie Centrum 
Kultury stało się instytucją prężnie działającą 
i otwartą na wszystkich: od dzieci, przez dorosłych, 
osoby z niepełnosprawnościami i seniorów. 

AUGUSTYNA NOWACKA menager kultury, magister sztuki, 
artysta plastyk, absolwentka Akademii Sztuk Pięknych w Łodzi, 
ukończyła także: Zarządzanie Zasobami Ludzkimi, Międzyna-
rodowe Studia Podyplomowe z zakresu Integracji Europejskiej. 
Posiada Europejski Certyfikat Menedżera i  Zarządcy Regio-
nalnego. Wykładowca akademicki. Samodzielnie wychowuję 
10-letną córkę Basię. 
Do listopada 2023 r. dyrektor Kieleckiego Centrum Kultury 
w Kielcach. Pod jej rządami KCK stało się wzorem zakresie 
realizowanych wydarzeń i projektów kulturalnych oraz inwe-
stycyjnych. Wcześniej przez 20 lat kierownik w Wojewódzkim 
Domu Kultury w Kielcach.

Stawiam na ludzi. 
Stawiam na kulturę

Augustyna Nowacka 
Kandydatka na Radną Sejmiku 

Województwa Świętokrzyskiego z listy Trzecia Droga.

okręg nr 38
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Co chcą zmienić kandydaci? 
OKRĘG 1

Pierwszy okręg wyborczy obejmuje: Śródmieście, Bocia-
nek, Sady i Szydłówek, a kielczanie wybiorą w nim pięciu 
przedstawicieli do Rady Miasta. 

Dawid Albowicz (KO)
Wszyscy na pewno skorzystaliby na wprowadzeniu Karty 
Mieszkańca. Dzięki niej kielczanie mieliby dostęp do róż-
nych ulg, np. dotyczących przejazdów komunikacją miej-
ską. W okręgu, z którego startuję bardzo ważną potrzebą 
są nowe parkingi. Kluczowe są również remonty dróg. Nie 
może dochodzić do sytuacji jak przy ulicy Targowej, gdzie 
mieszkańcy musieli sami położyć kładkę nad ogromną 
dziurą, która znajdowała się w drodze.

Mateusz Brzeziński (Lewica)
Chcę wspierać aktywność w obrębie centrum miasta, za-
równo tę oddolną i prowadzoną przez sektor organizacji 
pozarządowych, jak i przedsiębiorców. Eksponować ich 
inicjatywę i pomysły, co finalnie, miejmy nadzieję, prze-
łoży się na ożywienie tej części Kielc. Dodatkowo priory-
tetem jest  dla mnie szeroko rozumiana edukacja, opieka 
nad dziećmi najmłodszymi oraz wzbogacenie oferty zajęć 
dla młodzieży i seniorów. Istotna będzie też pomoc dla 
rodziców chcących realizować się zawodowo.

Startujemy z serią tekstów na temat 
planów liderów list w nadchodzących 
wyborach do rady miasta Kielce. Zapy-
taliśmy ich o cele, które chcą zrealizo-
wać na terenie swojego okręgu i reszty 
stolicy województwa.

Choć nie ma jednej najważniejszej rzeczy dla Kielc, to 
poprawa sytuacji bytowej mieszkańców oraz rozwój ich 
perspektyw jest kluczowy. Przekładają się one chociażby 
na decyzję o tym, żeby w Kielcach w ogóle pozostać, 
uczyć się, pracować, prowadzić biznes i wychowywać 
dzieci.

MACIEJ JAKUBCZYK 
(KWW Maciej Bursztein Przyjazne Kielce)
Po pierwsze: chcę uregulowania działalności centrum pod 
względem gastronomicznym, handlowym i parkingowym. 
Będę wspierał lokalne inicjatywy w tym zakresie. Po dru-
gie, co również jest dla mnie bardzo ważne: w centrum 
znajduje się większość amatorskich klubów sportowych. 
Bardzo zależy mi na ich wspieraniu, bo to jedno z rozwią-
zań, które pomoże odciągnąć dzieciaki od komputerów. 
Istotne jest też uregulowanie doliny Silnicy aż do terenów 
klubu sportowego „Tęcza”. Trzeba zrewitalizować tam 
chodniki i place zabaw. Oczywiście w centrum potrze-
bujemy również większej liczby parkingów.
Sądzę, że kluczowe jest zatrzymanie w mieście młodzieży. 
Aby to zrobić, potrzebne jest otwarcie rynku pracy i za-
dbanie o tereny inwestycyjne. Musimy również zająć się 
szkolnictwem i miejscami zamieszkania. To sprawi, że za-
trzymamy młodych ludzi w Kielcach, a dodatkowo wielu 
przyjedzie też do nas z innych miast.

PIOTR KISIEL (Prawo i Sprawiedliwość)
Wszyscy dostrzegamy, że trzeba przeznaczyć większe 
środki na infrastrukturę, zarówno na ulice jak i chodniki. 
W moim okręgu bardzo istotna jest również rewitalizacja 
kieleckiego zalewu, bo w tym obszarze tkwi ogromny po-
tencjał, który obecnie jest marnowany. Myślę, że zmiana 
tamtego terenu powinna nastąpić jak najszybciej, szcze-
gólnie, że skorzystają na niej wszyscy mieszkańcy Kielc.

2024
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PRACOWITOŚĆ      WIARYGODNOŚĆ      PASJA

Powinniśmy rozwiązać problemy dotyczące terenów 
inwestycyjnych. Takim obszarem jest np. ten przy ul. 
Ściegiennego, który ma ponad 50 hektarów. Obecnie 
trwa rozruch tej inwestycji, ale według mnie można ją 
znacząco przyśpieszyć. Jest też wiele innych podobnych 
terenów, do których zalicza się chociażby Malików. Prio-
rytetem nowej kadencji powinny być więc inwestycje.

JOANNA LITWIN (Trzecia Droga)
Obecnie jestem radną z tego okręgu i wiele rzeczy, w tym 
remonty niektórych dróg, już udało mi się zrobić. Oczy-
wiście będę dalej interweniować w tej sprawie. Mam tu 
na myśli np. ulice Wierzbową, Dębową i Wojewódzką. 
Ważną kwestią jest również komunikacja publiczna, bo 
bardzo wiele dzieci ma problem z dojazdem do szkoły. 
Przykładem może być „Norwid”, który był przecież naj-
częściej wybieranym liceum w zeszłym roku. Na pewno 
czujnie będę obserwować problemy mieszkańców z mo-
jego okręgu i na bieżąco na nie reagować.
Moim najważniejszym punktem programu dla Kielc są 
edukacja i kultura. Od ponad 20 lat jestem nauczycie-
lem w Młodzieżowym Domu Kultury. W związku z tym 
sprawy połączone z szeroko pojętą edukacją, kulturą 
i infrastrukturą dotyczącą tych instytucji są dla mnie 
kluczowe. W kieleckich placówkach edukacyjnych jest 
również bardzo wiele zaległości, którymi mam zamiar 
się zająć.

MARCIN SOLAKIEWICZ 
(KWW Suchański Bezpartyjni Koalicja dla Kielc)
W moim okręgu jest szereg tematów, które są dla mnie 
ważne. Po pierwsze rewitalizacja doliny Silnicy, szczegól-
nie części od strony Nowego Świata, która jest bardzo 
zaniedbana. Teren nad zalewem miejskim również po-
winien być rewitalizowany. Jeśli chodzi o Szydłówek czy 
Sady, to największym problemem jest zbyt mała liczba 
miejsc parkingowych. Proponuję więc zwiększenie ich 
liczby na osiedlach poprzez choćby utwardzenie części 
terenów, które już teraz de facto służą za dzikie place 
parkingowe. Jestem również zwolennikiem rewitalizacji 
istniejących terenów zielonych. Wiele z nich jest w fatal-
nym stanie, a tymczasem miasto skupia się na budowie 
nowych, zamiast poprawie starych.
Dużym problemem naszego miasta są korki w godzinach 
szczytu. Myślę, że trzeba pomyśleć o rozwiązaniach kom-
promisowych. Mogą być to warunkowe otwarcia ulic Pa-
derewskiego czy Leśnej. Można też zrobić coś z sygnali-
zacją świetlną tak, aby rozładować korki. Kluczowe drogi 
muszą być cały czas przejezdne.

***
W najbliższych dniach na naszej stronie internetowej 
pojawią się teksty dotyczące planów kandydatów w po-
zostałych okręgach wyborczych. W każdym z artykułów 
wypowiedzi poszeregowaliśmy alfabetycznie.

KW
 1

6-
03



17 MARCA 2024 23

Tygodnik eM rozmowa

Dzięki Bogu kochamy się 
coraz bardziej 
– Jak długo jesteście już razem?

Ewa Strójwąs: - Jedenaście lat. 

– Wciąż się kochacie?

ES: - Mam wrażenie, że z roku na rok coraz bardziej. To 
dzięki hierarchii: Bóg, mąż, dzieci. Krzysiek jest dla mnie 
ważniejszy od dzieci, bo one w przyszłości będą miały swoje 
życie. To nastawienie, mam nadzieję, pozwoli mi w przyszło-
ści nie być zaborczą matką. Poza tym mój mąż jest moim 
najbliższym przyjacielem, uwielbiam z nim spędzać czas, 
a przecież gdy dzieci już dorosną, zostaniemy sami. Ta hie-
rarchia jest dla mnie czymś naturalnym.

– Jesteście członkami Domowego Kościoła. Co to za grupa?

Krzysztof Strójwąs: - To wspólnota małżonków, w któ-
rej się formują, poznają siebie, a przez to umacniają. Raz 
w miesiącu odbywamy spotkania w grupach składających 
się z kilku rodzin. 

ES: - Trwają one około trzech godzin. W tym czasie dzielimy 
się swoim życiem, czyli opowiadamy o tym, co się u nas 
wydarzyło. Ważne jest, aby zauważyć jak Pan Bóg działał 
w naszej codzienności. Te spotkania tak naprawdę są wi-
sienką na torcie. Rzeczywista formacja ma miejsce w domu, 
to dla nas bardzo ważne.

– Jak to się stało, że znaleźliście się w Domowym Kościele?

KS: - To Ewa mnie tam zaprowadziła i dzięki niej poznałem 
bliżej Boga. 

ES: - Było: „Ja nigdy tam nie pójdę” (śmiech).

KS: - Ja zawsze bałem się spotykać z ludźmi i byłem oso-
bą, która nie lubiła się pokazywać. Wzrastając w wierze we 
wspólnocie odkryłem, że ten kontakt z innymi jest fajny. 
Moja żona wybrała Domowy Kościół i bardzo mi się  to 
podoba, bo mogę odnajdywać Boga w codzienności, a nie 
tylko na spotkaniach.

– Czy wspólnota was nawróciła?

ES: - Oboje jesteśmy wychowani w tradycyjnych, katolickich 
rodzinach. Natomiast o ile do kościoła chodziło się, bo tak 
nas wychowano i jest w nas wdzięczność za to, że byliśmy 
tam zaprowadzani, to nie budowaliśmy świadomiej relacji 

z Panem Bogiem. To daje nam wspólnota, która trzyma nas 
w ryzach. Mamy formację zachęcają nas do tego, aby co-
dziennie wspólnie się modlić i czytać Pismo Święte, ale także 
dającą oparcie w codzienności, a szczególnie w kryzysach. 
Ja wtedy wiem, że nie jestem sama.

– Pięknie opowiadacie o chrześcijańskiej wizji małżeństwa. 
Jesteście młodzi, a ludzie waszego pokolenia twierdzą: co Ko-
ściół może wiedzieć o rodzinie. Jak wy zapatrujecie się na takie 
opinie?

ES: - Bardzo nie lubię tego stwierdzenia. Myślę, że trzeba 
zacząć od pytania: dlaczego w tym Kościele jesteśmy i po 
co przekazujemy to kolejnym pokoleniom? Robimy to, bo 
wierzymy w Zbawienie; to daje nam pewną tożsamość. Jeżeli 
to jest fundamentem naszego funkcjonowania, w jaki sposób  
mielibyśmy od tego oderwać życie rodzinne? Przecież byłby 
to fałsz. Ja cieszę się z miejsca, w którym jesteśmy i widzę 
wiele rzeczy, które Kościół robi dla rodziny. Myślę, że nauka 
Kościoła jest dzisiaj często źle interpretowana. Widzę, jak 
my do niej dojrzewamy, bo ona nie służy uciemiężeniu mał-
żonków, lecz sprawia, że małżeństwo i rodzina się rozwija. 

– Słyszymy także opinie: co ksiądz może wiedzieć o rodzinie. 
Pomogły wam kiedyś rady kapłanów?

KS: - Takie rozmowy są bardzo przydatne. Jest bardzo do-
brze, gdy - tak jak w naszej wspólnocie - księża mają kontakt 
z małżonkami i poznają rodziny. Słuchają naszych świadectw 
i na tej podstawie mogą łączyć swoje doświadczenie wynie-
sione z domów i usłyszane spostrzeżenia ze Słowem Bożym.

– Dziękuję za rozmowę.  
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nasze sprawy

Atrakcje dla dzieciaków, ciekawostki przyrodnicze, nowa in-
frastruktura – chętni na odwiedzanie „Bartka” w Zagnańsku 
nie mają na co narzekać. Zwłaszcza w ostatnich miesiącach.

„BARTEK” I KRÓLOWIE
Jak przypomina wójt Zagnańska, Wojciech Ślefarski, w po-
bliżu dębu są już ścieżki edukacyjne, siłownia i plac zabaw, 
wyremontowano też parking i zainstalowano nowe oświe-
tlenie. Teraz pora na drugi etap inwestycji.
- Pojawi się tężnia solankowa i posągi odwołujące się do 
polskich legend związanych z dębem „Bartkiem”. Bo jak 
głoszą podania, gdy król Jan III Sobieski szedł na Turków, 
odpoczywał właśnie pod naszym drzewem. Gdy z kolei 
wracał jako zwycięzca, to tam czekała na niego Marysień-

„Bartek” wciąż na topie
Zmienia się otoczenie najsławniejszego 
dębu w Polsce. Okolica „Bartka” 
już teraz wygląda zupełnie inaczej, 
a to dopiero początek. I nie ma co 
się dziwić zmianom na lepsze, bo 
majestatyczne drzewo wciąż przyciąga 
rzesze turystów

ka. Według innych legend, tacy królowie jak Bolesław III 
Krzywousty i Bolesław Chrobry polowali w zagnańskich 
lasach i odpoczywali właśnie pod „Bartkiem” – opowiada 
Wojciech Ślefarski. 
By przyciągnąć turystów w te ważne historycznie miejsca, 
nieopodal powstanie także budynek składający się z  czte-
rech segmentów.
- Będzie tam sklepik z pamiątkami, restauracja na około 
pięćdziesiąt osób, ogólnodostępne toalety oraz zadaszony 
taras – wylicza Ślefarski.
Inwestycja pochłonie około ośmiu milionów złotych, 90 
procent stanowi dofinansowanie z Polskiego Ładu. Prace 
powinny zakończyć się w drugim kwartale przyszłego roku.

„BARTEK” CIĘŻKO DOŚWIADCZANY
Dbałość o teren przy „Bartku” związana jest z tym, że zna-
ny dąb cieszy się niesłabnącym zainteresowaniem wśród 
turystów. 
- Choć mieszkańcy Kielc może nieco obyli się z nim, to dla 
osób spoza regionu jest wciąż dużą atrakcją. Bardzo chęt-
nie odwiedzają to miejsce wycieczki szkolne, tym bardziej 
że po drugiej stronie ulicy mamy duży parking – zauważa 
Magdalena Kowalczyk z Regionalnego Centrum Informacji 
Turystycznej w Kielcach.
Nie bez powodu „Bartek” nosi miano króla Puszczy Święto-
krzyskiej. Jest przecież jednym z najpotężniejszych dębów 
w całej Polsce.
- Obwód pnia to blisko to blisko czternaście metrów, a wyso-
kość – aż trzydzieści. Warto też wiedzieć, że „Bartek” sporo 
przeżył; pożary i najróżniejsze wydarzenia nie oszczędzały 
naszego dębu. Wichury wielokrotnie łamały mu konary, 
w 1991 roku został rażony piorunem, stracił wtedy nieco 
kory. Wykonywanych jest przy nim mnóstwo prac, by za-
chować go w dobrym stanie. Pod koniec lat 90. podpory 
„Bartka” wymieniono na nowe, solidniejsze – wymienia 
Kowalczyk.
Dla turystów chcących zobaczyć dąb ma znaczenie to, że 
rośnie on niedaleko Kielc.
- Stąd do Zagnańska jest zaledwie kilkanaście kilometrów, 
a nieopodal mamy wiele innych atrakcji turystycznych. 

„BARTEK” ONLINE
Ciekawe jest to, że wiek drzewa nie został dokładnie określo-
ny, a między naukowcami trwają spory na ten temat. Może 
mieć on nawet tysiąc lat, chociaż są i głosy wskazujące, że 
„tylko” siedemset – opowiada Kowalczyk.
Co ciekawe, „Bartka” można podglądać online. W pobliżu 
drzewa zostały zamontowane dwie kamery, a w pobliskiej le-
śniczówce - sprzęt informatyczny. 24 godziny na dobę każdy 
może zobaczyć jak wygląda dąb, jakie działania prowadzone 
są w związku z jego ochroną, a także kto go odwiedza.
Dodajmy na koniec, iż „Bartek” jest pomnikiem przyrody, 
chronionym prawnie już od lat 50. ubiegłego wieku. 
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Co słychać w regionie?
Otwarcie budynku dawnej synagogi w Chęcinach, świętokrzyskie 
oddziały położnicze jednymi z najlepszych w kraju, ekologiczny 

konkurs dla szkół, nowe mieszkania komunalne w Starachowicach 
i interes prowadzony przez… nieboszczyka – te i inne wydarzenia 

miały miejsce w regionie świętokrzyskim w ostatnich dniach

OTWORZYLI SYNAGOGĘ
W czwartek (29 lutego) został uroczyście 
otwarty odrestaurowany budynek dawnej 
synagogi w Chęcinach. Powstało w nim 
Centrum Pamięci Kultury Żydowskiej. – 

– Ten sukces to efekt wysokich not, 
jakie przyznały nam nasze pacjentki 
w styczniu. Ranking fundacji „Rodzić 
po Ludzku” jest jedynym plebiscytem, 
który uwzględnia wszystkie szpitale 
i odziały położnicze w kraju. Tym bar-
dziej cieszy nas tytuł lidera w skali kraju 
– mówi Małgorzata Kałuża, rzeczniczka 
starachowickiej lecznicy. To nie jedyna 
placówka z województwa, która została 
wyróżniona. Wysokie, czwarte miejsce 
w tym samym rankingu zajął Szpital Po-
wiatowy im. Marii Skłodowskiej-Curie 
w Skarżysku-Kamiennej.

BIZNES NIEBOSZCZYKA
Niecodzienną sytuację odnotowali 
w ostatnich dniach świętokrzyscy po-
licjanci. Trafili oni na ślad transakcji, 
w której zakupiono czternaście aut. Nie 

Cel, jaki nam przyświecał to - oprócz od-
nowienia tego obiektu - spowodowanie, 
by był miejscem wystawienniczym i edu-
kacyjnym. Chcemy, żeby ukazywał on hi-
storię naszego miasta, związaną z kulturą 
żydowską – mówił Robert Jaworski, bur-
mistrz Chęcin. Dawna synagoga zyskała 
nowy dach, elewację, schody i podłogi. 
Odnowiono pomieszczenia historyczne 
– miejsce modlitwy i babiniec,  powsta-
ła również nowoczesna sala edukacyjna. 
(Więcej na stronie 29.)

STARACHOWICKIE 
POŁOŻNICTWO NAJLEPSZE!
Po raz kolejny starachowicki szpital 
miejski znalazł się na pierwszym miej-
scu wśród dziesiątki najlepiej ocenia-

nych podmiotów leczniczych w Polsce, 
w Rankingu Szpitali prowadzonym 
przez Fundację Rodzić po Ludzku. 

nia w nowym budynku otrzyma część 
osób od lat czekających w kolejce na 
mieszkanie z zasobu gminy. Często są 
to osoby z niepełnosprawnością – wy-
jaśnia Marek Materek, prezydent Stara-
chowic. W bloku zastosowany zostanie 
system przedpłatowy za media. Polega 
on na tym, że każdy kto chce korzystać 
z ciepła, wody czy prądu musi wcześniej 
za to zapłacić.

EKOLOGIA WCIĄŻ WAŻNA
Buskie szkoły wzięły udział w wydarze-
niu pod nazwą Eco Studio ELECTRO-
-SYSTEM. Przez najbliższe 30 dni będą 
zbierać elektroodpady, które wymienią 
następnie na nagrody. Wszystkie buskie 
szkoły przystąpią również do progra-
mu eko-profit, w ramach którego mogą 
otrzymać dofinansowanie dla placówki. 
Każdy kilogram zebranych elektrośmieci byłoby w tym nic dziwnego gdyby nie 

to, że mężczyzna, który rzekomo nabył 
auta… nie żył od dwóch lat. Okazało 
się, że za wszystkim stało dwóch miesz-
kańców gminy Bodzentyn i Łopuszno. 
Wspólnicy kupowali samochody, roz-
bierali na części i… dawali im drugie ży-
cie. Mężczyźni będą musieli tłumaczyć 
się m.in. z fałszowania dokumentów.

BĘDZIE GDZIE MIESZKAĆ
W Starachowicach został oddany do 
użytku budynek przy ul. Kościelnej, 
w którym na lokatorów czekają 103 
mieszkania komunalne. – W ten spo-
sób skracamy listę osób oczekujących 
na takie locum. Możliwość zamieszka-
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wymienić można na… 50 groszy, bądź 
jeden punkt (za ich większą liczbę otrzy-
muje się nagrodę rzeczową, np. voucher 
na wycieczkę). Uczniowie szkoły, która 
zwycięży pojadą także do Warszawy na 
finał akcji Sprzątanie Świata 2024. 
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aktualności kulturalne

Pierwszego marca prezydent Kielc Bogdan Wenta powołał 
na stanowisko dyrektora Kieleckiego Centrum Kultury do-
tychczasową p.o. dyrektora Agatę Klimczak-Kołakowską. 
Podczas spotkania z mediami przedstawiła ona „Strategię 
działania Kieleckiego Centrum Kultury na lata 2024-2029”.  
Przypomnijmy, że w listopadzie ubiegłego roku prezydent 
Kielc postanowił nie przedłużyć umowy ówczesnej dyrektor 
Augustynie Nowackiej. Wtedy też desygnował na jej miejsce 
Klimczak-Kołakowską. Po ponad stu dniach pracy jest ona 
przekonana, że instytucja ma duży potencjał.  
– Zdążyłam się już wdrożyć i przez ten czas przygotowali-
śmy z naszym zespołem strategię. Nie jest ona zamknięta, 
ponieważ w instytucji kultury to niemożliwe. Nie będzie 
tak, że stanie się tylko to co zostało zapisane, bo to plan 
bazowy. Bardzo mi zależało na tym, abyśmy określili so-
bie jakiś punkt wyjścia, cele i misje. Ważne jest, abyśmy je 
mieli sformułowane jasno, żeby wszyscy pracownicy oraz 
osoby, które współpracują z KCK-iem wiedziały, jaki jest 
nasz profil działania oraz do kogo chcemy dotrzeć – mówi 
Klimczak-Kołakowska.  
W ostatnich tygodniach została przeprowadzona ankieta, 
w której potencjalni goście KCK-u mogli przedstawić swoje 
kulturalne potrzeby.

Autentyczne ludzkie historie przedstawiające drogę od upad-
ku do poznania Boga. Tak w skrócie można opisać fabułę 
filmu „Powołany 2”. W kieleckim kinie Moskwa w środę, 6 
marca, z inicjatywy Diecezjalnego Instytutu Akcji Katolickiej 
odbył się pokaz tego wyjątkowego obrazu w reżyserii Jana 
Sobierajskiego.

Kultura dla kielczan

Każdy jest powołany
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– Wzięło w niej udział, moim zdaniem, sporo osób, bo bli-
sko pół tysiąca. Ta opinia jest dla mnie ważna i postaram 
się sukcesywnie te propozycje realizować. Zobowiązuję się, 
żeby co roku wysyłać taką ankietę do mieszkańców Kielc 
i okolic. Kieleckie Centrum Kultury jest dla ludzi i zależy 
mi na informacji zwrotnej, abyśmy mogli działać jeszcze 
lepiej – podsumowuje.  
Więcej o strategii i planach KCK przeczytacie na emkielce.pl. 

„Powołany 2” to kontynuacja internetowego hitu „Powołany”, 
opowiadającego o mocy i miłości Pana Boga przejawiającej 
się przez sakrament kapłaństwa, który w sieci obejrzały ponad 
cztery miliony widzów. 
Reżyser obydwu obrazów, Jan Sobierajski, wyjaśnia, że „Po-
wołany 2” poza warstwą fabularną, zawiera także warstwę 
dokumentalną.
– Oglądamy w niej cztery niesamowite, ale prawdziwe historie 
osób, które dotknęły dna. Jednak dzięki spotkaniu żywego 
Boga powstały z kolan w tak inspirujący sposób, że stały się 
wzorem do naśladowania dla innych. Film opowiada więc 
o indywidualnym powołaniu każdego z nas. Odnalezienie 
swojego powołania jest kluczem do szczęścia, a wszyscy chcie-
libyśmy być szczęśliwi – dodaje.
Biskup kielecki Jan Piotrowski, zaznacza, że film cieszący się 
dużym zainteresowaniem publiczności, pozwala spojrzeć 
inaczej na życie każdego z nas.
– Nikt nie jest samotną wyspą, życie dokonuje się w pewnych 
relacjach. Dlatego ważnym jest, aby umieć odczytać swoje 
własne powołanie, być temu wiernym i mieć z tego auten-
tyczną radość – podkreśla. 
Film „Powołany 2” od 1 marca można oglądać w kinach 
w całym kraju. 
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Restauracja Da Vinci znajdująca się w zabytkowym Dworze 
Starostów Chęcińskich w Podzamczu nawiązując do historycz-
nego dziedzictwa zespołu pałacowo-parkowego w lutym 2024 
r. zainaugurowała działalność Salonu Kulturalnego Da Vinci. 
Wzorem zwyczajów panujących na Dworze Starosty Bidziń-
skiego gospodarze zaprosili artystów: Katarzynę Cygan, Barbarę 
Janygę oraz Kingę Kutrzeba z Fundacji Bona, Scena na Dolinie 
w gościnne progi ziemi chęcińskiej. Kunszt, kokieteria, a także 
intryga zagoszczą na scenie Da Vinci już 6 kwietnia o godz. 18:00. 
Akcja sztuki dzieje się w małym miasteczku, w Zakładzie Fry-
zjerskim ”U Krysi”. Wystąpią trzy koleżanki Kika – miejscowa 
podróżniczka, Lalka – miejscowa piękność i dobrze ustawiona 
miejscowa fryzjerka, Krystyna. I jak to u fryzjera, pośród, angle-
zów i koków kobiety dzielą się swoimi historiami, wychodzą na 

jaw różne tajemnice, a zwroty akcji bywają zaskakujące i niestety 
czasami niebezpieczne.  Nie braknie scen grozy. Pośród urokliwej 
scenografii główną bohaterką jest stara fryzjerska suszka. Już dziś 
zapraszamy na Musicalowy spektakl kabaretowy w stylistyce lat 
50., 60 do Restauracji Da Vinci, Podzamcze 45, 26-060 Chęciny. 
Szczegółowe informacje na stronie www.davinci.travel.pl lub 
pod nr tel. 607570902

materiał partnera/reklama
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Uśmiechnięta Polska?
ZDANIEM SENATORA

 KRZYSZTOF MAREK SŁOŃ
Senator RP, PiS
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Pierwsze sto dni rządów to w polskiej tradycji ważny okres: rządzący 
meblują nasz kraj po swojemu i udowadniają, że oddanie im przez wy-
borców władzy nie było błędem. Często bolesnej weryfikacji poddawane 
są w tym czasie ich wyborcze obietnice i konkrety. Wielu zdążyło już 
kilkakrotnie  przetrzeć oczy ze zdumienia widząc, jak bardzo deklaracje 
i zapowiedzi  obecnie sprawujących rządy rozminęły się z rzeczywistością. 
A miało być tak pięknie! 
Nawet najzagorzalsi antagoniści poprzedniej ekipy mają problem, by 
wskazać jakieś spektakularne sukcesy rządu powołanego 13 grudnia 2023 
roku. No, może tylko zmieniło się nastawienie UE do polskich kamieni 
milowych. Bo okazało się, że można nie uchwalić żadnej ustawy, a i tak 
rozeszła się po salonach europejskich fama, że nowy rząd przywrócił 
praworządność i trzeba odblokować środki z KPO. Polacy za PiS-u nie 

zasługiwali bowiem na pieniądze mające nam ulżyć po pandemii i w czasie 
wojny w Ukrainie. Ot, taka kara dla narodu, członku UE za rząd nie po 
myśli europejskich przyjaciół. 
Poprzedni rząd krytykowano, że dobija do setki ministrów, sekretarzy 
i podsekretarzy stanu.  Ten liczy ich około 130. Nieco ponad trzy miesiące 
wystarczyły, żeby odbić z rąk poprzedników za pomącą uchwał i bezpraw-
nych działań resortowych ministrów i media publiczne i prokuraturę 
krajową wbrew obowiązującym ustawom, Prezydentowi RP i Konstytucji. 
Uchwałą też większość sejmowa zaczyna „majstrować” przy Trybunale 
Konstytucyjnym, a nie jest wykluczone, że w ten sposób „zaopiekuje się” 
również prezesem NBP.
 Zarzucano poprzednikom, że kierownicze funkcje w przeróżnych spół-
kach, instytucjach i urzędach powierzali „swoim partyjnym nominatom”. 
Obecnie rządzący deklarowali, że to się zmieni. W praktyce wyszło jak 
zwykle.Część wyborców liczyła, że może choć sprawy światopoglądowe 
pójdą w dobrą stronę, czyli „opiłuje się” tu i ówdzie z rozbuchanych 
przywilejów kościół i katolików a do tego zostanie wreszcie wprowa-
dzona aborcja na każde życzenie. Ale i to idzie opornie bo tu znowu 
na przeszkodzie tarcia w koalicji i marszałek co przed wyborami nie 
chce gniewu proboszczów.
 Są też sukcesy. Sprawnie powołano trzy komisje śledcze, które pomału 
wypierają telewizyjne serialowe tasiemce. Skutecznie też, wypróbowa-
nymi metodami, nie tylko na ulicach Warszawy pokazano rolnikom, 
gdzie ich miejsce. Niektórzy odczuli to na własnych plecach, patrząc 
z niedowierzaniem załzawionymi od gazu oczami. Dobrze, że chociaż 
tegoroczna Wielkanoc uchwałą nie odwołana. To powód do radości 
i optymizmu w tym „nieuśmiechniętym” czasie. 

Salon Kulturalny Restauracji Da Vinci zaprasza 
6 kwietnia na kolejną sztukę teatralną 
pt.: „SZPILKI, KOKI I NIEROZCIEŃCZONY 
PERHYDROL”- czyli dramat w Zakładzie 
Fryzjerskim z wątkiem kryminalnym, w jednym 
akcie w anturażu piosenek z lat ‘50, ‘60.

Musicalowy spektakl kabaretowy
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W imieniu Zgromadzenia Sióstr Albertynek 
Posługujących Ubogim, a szczególnie w imie-

niu naszych sióstr misjonarek zwracam się z ser-
deczną prośbą o wsparcie duchowe i finansowe dla alber-
tyńskich dzieł charytatywnych prowadzonych na misjach 
w Boliwii.

dzieci, w tworzeniu bazy edukacyjnej, w umożliwieniu roz-
woju dziecięcych talentów i zainteresowań.
To tylko małe wycinki wobec ogromu potrzeb, z którymi 
siostry spotykają się na misjach. Dlatego zwracamy się z ser-
deczną prośbą o wsparcie dla tych, którzy wciąż żyją jeszcze 
na peryferiach świata.

Wspomóżmy dzieci w Boliwii

Drodzy czytelnicy, możemy wspomóc darem serca 

ubogich w Boliwii nr konta misyjnego.

40 1240 1372 1111 0010 6117 7623.
Kuria Diecezjalna, 25-025 Kielce, ul. Jana Pawła II 3

Dziękujemy za wsparcie naszych misjonarek i misjonarzy 

pochodzących z diecezji kieleckiej. W każdy pierwszy 

piątek miesiąca, sprawując Mszę św., pamiętamy o naszych 

darczyńcach
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W tropikalnym klimacie w Ivirgarzama nasze siostry prowa-
dzą ośrodek zdrowia, który służy miejscowej ludności. Siostry 
starają się stworzyć jak najlepsze możliwości leczenia, zrobie-
nia badań i zabiegów; w ośrodku pracują lekarze specjaliści, 
stomatolodzy i pielęgniarki. Ośrodek wymaga jednak dalszych 
dostosowań do standardów i kolejnych remontów, co wiąże 
się z dużymi nakładami finansowymi.

W wysokich górach z Challapata siostry otaczają opieką dzieci 
z bardzo ubogich i zaniedbanych rodzin. Każdy dar finansowy 
pomaga siostrom w zaspokojeniu podstawowych potrzeb 

Dziękując Księdzu Biskupowi Kieleckiemu Janowi Pio-
trowskiemu za życzliwość i otwartość na sprawy misji oraz 
wszystkim mieszkańcom Ziemi Świętokrzyskiej, zapewniamy 
o modlitwie we wszystkich intencjach i troskach pasterskie-
go serca, za wstawiennictwem św. Brata Alberta i bł. Matki 
Bernardyny. Zwracamy się z wielką prośbą by czas Wielkiego 
Postu i zbliżające się Święta Wielkanocne obfitowały w miłość. 
Wdzięczni za wszelką pomoc.
s. Katarzyna Habrat
Zgromadzenie Sióstr Albertynek Posługujących Ubogim  

S. Ligoria Bednarczyk - katecheza dzieci w kościele parafialnym w Challapata > S. Cecylia Ślebzak - praca pielęgniarska w tropiku

S. Rozalia Frankowicz  z dziećmi na świetlicy
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Po wielu latach starań w końcu udało się. W Chęcinach otwarto odrestaurowany 
budynek dawnej synagogi. Powstało w nim Centrum Pamięci Kultury Żydowskiej. 
Na ten cel przeznaczono ponad dziewięć milionów trzysta tysięcy złotych

Jeszcze niedawno zapomniany dom przy ulicy Długiej, znaj-
dujący się w królewskim mieście, straszył swoim stanem i po-
zostawiał wiele do życzenia. O potencjalnej jego modernizacji 
mówiło się jednak w Chęcinach od lat. 

KRÓL DAŁ ZGODĘ
Po to, aby zrozumieć znaczenie tego obiektu, musimy się cof-
nąć do XVI wieku. Wówczas, w 1565 roku, w lustracji królew-
skich, czyli opisie dóbr Rzeczpospolitej, znajdujemy pierwszą 
wzmiankę o obecności żydowskich osadników w Chęcinach. 
W 1602 roku było tu jedenastu właścicieli domów i 35 rodzin 
komorniczych.  Ponad 20 lat później pojawia się zaś informacja 
o utworzeniu w miejscowości gminy wyznaniowej. Mieszkał 
już bowiem w Chęcinach rabin, szkolnik, bakałarz i kantor. 
Przełomową datą dla społeczności był rok 1638. Wówczas król 
Władysław IV Waza wydał pozwolenie na budowę domu mo-
dlitwy. Zawarto w nim konkretne wymiary: 20 łokci długości, 
18 szerokości i 12 na wysokość do sklepienia, ponadto przybu-
dówka mogła mieć 10 łokci i długość podobną do izby. Budynek 
został podzielony na dwie części: babiniec i salę modlitwy. Przez 
lata wprowadzane były kolejne zmiany i przebudowy, a obiekt 
pełnił rolę domu modlitwy. 
Wiele zmieniło się podczas drugiej wojny światowej. W 1942 
roku Niemcy zgromadzili wokół synagogi cztery tysiące osób, 
które wywieziono do obozu zagłady w Treblince. Po wojnie 
w budynku mieściło się między innymi kino miejskie „Mar-
mury”, biblioteka miejska, Miejsko-Gminny Ośrodek Kultury.

KONIECZNIE ODNOWIĆ…
Starania o uregulowanie stanu prawnego synagogi trwały bli-
sko dziesięć lat. Prowadzono w tej sprawie rozmowy z Gminą 

Wyznaniową Żydowską w Katowicach. Sam remont rozpoczął 
się na początku 2023 roku.
– Cel jaki nam przyświecał to nie tylko odrestaurowanie tego 
obiektu, ale również spowodowanie, by był miejscem wysta-
wienniczym i edukacyjnym. Chcieliśmy, by pokazywał on 
historię naszego miasta związaną mocno z kulturą żydowską 
– mówi Robert Jaworski, burmistrz Chęcin.
Gmach zyskał nowy dach, elewację, schody i podłogi. Odno-
wiono pomieszczenia historyczne – miejsce modlitwy i babi-
niec,  powstała nowoczesna sala edukacyjna.
– To bardzo emocjonalny dzień dla mnie. Przyjeżdżam do Chę-
cin od szesnastu lat, bo stąd pochodzi moja rodzina. Kiedy 
byłem tu pierwszy raz, gmach synagogi był otwarty, ale niezbyt 
zachwycający. Ucieszyłem się, że burmistrz zainteresował się 
tym miejscem, bo to obiekt o bogatej historii i tradycji – pod-
kreślał w trakcie ceremonii otwarcia rabin Yossel Goldstein 
z Londynu.

TERAZ PASUJE
Jak wspomnieliśmy wcześniej, w budynku działa Centrum 
Pamięci Kultury Żydowskiej. 
– Dzięki remontowi zmieniła się część miasta i jego otoczenie. 
Obiekt nie wyglądał zachwycająco i nie pasował do zrewitalizo-
wanej części miasta i do wszystkich odrestaurowanych zabyt-
ków. Teraz to się zmieniło. Dawna synagoga zyskała również 
odpowiednie wyposażenie. Współpracowaliśmy w tej kwestii 
z Muzeum Polin i Archiwum Państwowym. Nawiązali z nami 
kontakt również potomkowie członków gminy żydowskiej 
w Chęcinach – dodaje Robert Jaworski. 
Dawną synagogę przy ulicy Długiej 21 można zwiedzać co-
dziennie od godziny 10 do 17. 
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Tomasz Jamka
Członek Zarządu Województwa Świętokrzyskiego

au
to

r: M
ic

ha
ł Ł

os
ia

k - Jaki cel wam przyświeca?

- Chcemy pomóc młodym sportowcom w rozwoju ich kariery. 
Przypomnę, że wniosek mogą złożyć kluby i związki sportowe. 

- Dziękuję za rozmowę. 

Wspieramy młodych sportowców
- Województwo świętokrzyskie będzie promowane podczas 
Pucharu Świata w Pool Bilard.

- To bardzo duża impreza. W zeszłym roku odbyły się u nas 
Mistrzostwa Świata w Bilardzie, a  w tym roku mamy Puchar 
Świata. To również doskonała okazja do promocji naszego re-
gionu, bo będziemy na ustach wszystkich. Filmy reklamujące 
ziemię  świętokrzyską będą pokazywane na całym świecie. 

- Zamierzacie przyznawać stypendia dla młodych sportowców. 
Kto dostanie wsparcie?

- Od wielu lat pomagamy sportowcom z naszego regionu. Sport 
jest dla nas ważny, bo to przecież zdrowie. Podobnie jak w latach 
poprzednich, tak i w tym roku prowadzimy nabór wniosków na 
wspomniane stypendia. Będzie on trwał do 31 marca. Wyniki 
które kwalifikują młodych sportowców do otrzymania wsparcia, 
to uczestnictwo w igrzyskach olimpijskich lub paraolimpijskich, 
zajęcie miejsca od 1 do 8 w mistrzostwach świata lub Europy oraz 
mistrzostwo Polski. Stypendium może być przyznane zawodnikom 
powołanym do reprezentacji kraju lub biorącym udział w zgrupo-
waniu. W sumie na ten cel wydaliśmy do tej pory ponad milion sto 
tysięcy złotych. O pomoc mogą ubiegać się osoby reprezentujące 
nasz region w sportach olimpijskich. 
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WIELKANOCNA KRANÓWKA
Woda kojarzy nam się z wiosną i Świętami Wielkanocnymi. To chyba dobry czas dla 
wodociągowców?

Henryk Milcarz, prezes Wodociągów Kieleckich: - Tak, dobry czas, bo przy tej okazji 
możemy przypominać, jak ważna jest zdrowa, dostępna woda w naszym życiu. Ilekroć na 
przykład jestem w skansenie w Tokarni czy odwiedzam inne zabytki kultury, zauważam, 
jak wielką wagę przywiązywano do dostępności wody. Studnia z żurawiem czy dostęp do rzeki, 

jeziora, to były najważniejsze miejsca w dawnych osadach. Dziś często nie doceniamy wygody, jaką 
jest czysta zdrowa woda. Można ją pić bezpośrednio z kranu, a przy okazji też kultywować starą polską 

tradycję i w świąteczny poniedziałek polać tą wodą kogoś bliskiego. 

Czego jeszcze warto życzyć z tej okazji?

- Z okazji Świąt Wielkanocnych składam Zespołowi i Czytelnikom tygodnika „eM Kielce” życzenia pokoju, 
nadziei i radości, które płyną ze Zmartwychwstania Chrystusa. Niech ta wyjątkowa chwila przypomni o zba-

wiennej mocy miłości i odkupienia. Niech Wielkanoc będzie czasem wewnętrznej odnowy i zadumy, abyśmy 
dzielili się radością z bliskimi. Wesołych Świąt Wielkanocnych! I cieszyli kielecką kranówką.

A jaką potrawę z kieleckiej kranówki tym razem Pan proponuje?

- Przygotujmy schab z suszonymi pomidorami. Potrzebujemy 6-8 plastrów schabu bez kości, 1 dużą cebulę,  
3 łyżki mąki pszennej, sól, pieprz, 1 łyżeczkę ostrej papryki, 10 suszonych pomidorów, 500 ml kieleckiej kranówki na 

bulion z kurczaka, 2 łyżki oliwy z suszonych pomidorów lub oleju. Plastry schabu doprawiamy solą i pieprzem, rozbijamy 
nie za mocno tłuczkiem. Obtaczamy mięso w mące i smażymy na oleju z obu stron, aż lekko się zezłoci i przekładamy 
do naczynia żaroodpornego. Na tej samej patelni podsmażamy cebulę pokrojoną w grube kostki, pod koniec dodajemy 
paprykę i suszone pomidory pokrojone na 3-4 kawałki każdy, i następnie  wszystko przekładamy do naczynia z mięsem. 

Zalewamy bulionem i dusimy w piekarniku przez około 1 godzinę. Taki schab najlepiej podawać z purée ziemniaczanym 
i surówką Coleslaw lub z czerwonej kapusty.

Dziękuję za rozmowę.

ŚWIADCZYMY USŁUGI: 
•  Naprawy, czyszczenie, 

eksploatacja sieci 
wodociągowej 
i kanalizacyjnej

•  badania 
laboratoryjne 
wody, ścieków 
i osadów 
ściekowych

www.wod-kiel.com.pl
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przyjmuje się kandydatów zamieszkałych na obszarze danej 
gminy. Zgodnie z ustawą o ewidencji ludności - Obywatel pol-
ski przebywający na terytorium Rzeczypospolitej Polskiej jest 
obowiązany wykonywać obowiązek meldunkowy polegający 
na zameldowaniu się – zgodnie z rodzajem pobytu w danym 
miejscu – na pobyt stały bądź czasowy.
Kandydaci zamieszkali poza obszarem danej gminy mogą 
być przyjęci do publicznego przedszkola lub oddziału przed-
szkolnego w publicznej szkole podstawowej na terenie danej 
gminy, jeżeli po przeprowadzeniu postępowania rekrutacyj-
nego gmina dysponuje nadal wolnymi miejscami. 

Od 13 do 21 marca rodzice, którzy 
chcą, aby ich dzieci rozpoczęły edukację 
przedszkolną w placówce publicznej, 
mają czas, aby zapisać dziecko do 
samorządowego przedszkola lub oddziału 
przedszkolnego na rok szkolny 2024/2025.

Nabór wniosków o udzielenie promesy na 
zwrot części kosztów zabiegów kastracji 
wraz z wszczepieniem i rejestracją w bazie 
mikroprocesora chip rozpocznie się 19 marca 
2024 r. i potrwa do 31 sierpnia 2024 r. lub 
do wyczerpania środków przeznaczonych na 
ten cel. O dofinansowanie mogą się ubiegać 
właściciele psów lub kotów, którzy mieszkają 
w Kielcach i tu rozliczają podatek dochodowy

Zapisz dziecko do przedszkola

Promesy na kastrację czworonogów

Wybór placówki przedszkolnej odbywa się na stronie rekruta-
cje-kielce.pzo.edu.pl, gdzie rodzice muszą wypełnić wniosek, 
który należy wydrukować i dostarczyć do placówki, która 
została wybrana na pierwszej pozycji, w celu zatwierdzenia 
wyboru. Wniosek można złożyć również elektronicznie, 
podpisując go przez profil zaufany, a także wysyłając skan 
wniosku i potrzebnych oświadczeń na adres e-mail placówki 
pierwszego wyboru.
Listy z nazwiskami zakwalifikowanych i niezakwalifiko-
wanych dzieci opublikowane zostaną 11 kwietnia. Na po-
twierdzanie woli korzystania z usług placówki rodzice będą 
mieli czas do 18 kwietnia. Wyniki rekrutacji do przedszkoli 
i oddziałów przedszkolnych na rok szkolny 2024/2025 znane 
będą 22 kwietnia.
* Zgodnie z ustawą prawo oświatowe (art. 131), do publiczne-
go przedszkola, oddziału przedszkolnego w szkole podstawo-
wej lub publicznej innej formy wychowania przedszkolnego, 

Dokumenty należy składać osobiście w sekretariacie Wy-
działu Gospodarki Komunalnej i Środowiska Urzędu Miasta 
Kielce od poniedziałku do piątku w godz. od 7:30 do 15:30. 
W budżecie Miasta Kielce zabezpieczono na to zadanie 40 
tys. zł.
Wnioski należy składać osobiście tylko w wyznaczonym ter-
minie. Rozpatrywane one będą według kolejności złożenia. 
Dokument formularza dostępny jest na stronie internetowej 
www.kielce.eu.
W celu potwierdzenia prawa do ubiegania się o promesę do 
wniosku należy okazać do wglądu pierwszą stronę zeznania 
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podatkowego PIT wnioskodawcy za rok 2022 (w przypadku 
wniosku złożonego w terminie do 30 kwietnia włącznie) lub 
za rok 2023 (w przypadku wniosku złożonego w terminie 
po 30 kwietnia), gdzie wskazano Miasto Kielce jako miejsce 
zamieszkania. Można również przedstawić zaświadczenie 
z Urzędu Skarbowego w Kielcach potwierdzające fakt złoże-
nia zeznania o wysokości osiągniętego dochodu/poniesionej 
straty ze wskazaniem Miasta Kielce jako miejsca zamieszkania 
lub zaświadczenie potwierdzające fakt niezłożenia zeznania 
podatkowego ze względu na nieosiągnięcie dochodu według 
ww. schematu.
Wysokość dofinansowania, w przypadku, gdy koszt zabiegu 
będzie wyższy lub równowarty niżej wskazanym kwotom, 
będzie wynosić:
• dla kocurów maksymalnie 100 złotych;
• dla kocic maksymalnie 200 złotych;
• dla psów maksymalnie 250 złotych;
• dla suk maksymalnie 350 złotych.

Dofinansowania udzielane będą do wyczerpania środków 
finansowych przeznaczonych na ten cel, jednak nie później 
niż do 15 grudnia bieżącego roku.
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